
Καψάλι.

Να επανασυσταθεί λιμενικός σταθμός
Οι τέσσερις αφίξεις παράτυπων 

μεταναστών και προσφύγων τους τε-
λευταίους μήνες με τις τρεις να είναι 
συνεχόμενες τον Αύγουστο και μάλι-
στα με διαφορά λίγων ημερών ,προ-
βλημάτισε το αρμόδιο υπουργείο, 
τις τοπικές αρχές και το Λιμενικό και 
δημιούργησε κλίμα έντονου προβλη-
ματισμού. Υπήρξαν φόβοι για δύο 
τινά. Πρώτον, μήπως και πρόκειται 
για μία νέα απόπειρα των Τούρκων 
να δημιουργήσουν και να θέσουν 
θέματα μακριά από τις ακτές τους 
και δεύτερον, μήπως εδώ δρουν κυ-
κλώματα διακινητών ή αλληλέγγυοι, 
που εκμεταλλεύονται την ασθενή 

επιτήρηση, καθώς τα σημεία εξόδου 
από το Αιγαίο ουδέποτε θεωρούνταν 
«υψηλού κινδύνου». Όλα αυτά προ-
βλημάτισαν γενικά με αποτέλεσμα 
στο τέλος Αυγούστου  να φθάσει στο 
Καψάλι μεγάλο σκάφος του Λιμενι-
κού με μονάδα 30-40 ανδρών, ενώ 
τις ίδιες μέρες πληροφορίες ανέφε-
ραν και την παρουσία κλιμακίου της 

ΕΥΠ, για τις έρευνες του οποίου δεν 
έχει γίνει γνωστό το παραμικρό πέ-
ραν από μία πληροφορία, η οποία εκ 
της φύσεώς της δεν είναι δυνατόν να 

ελεγχθεί άμεσα και η οποία ανέφερε 
ότι  στο κινητό ενός μετανάστη βρέ-
θηκε sms που ανέφερε ότι το νησί 
είναι αφύλακτο (άρα μπορούν να 
προσεγγίσουν σκάφη άνετα με ελά-
χιστο κίνδυνο να γίνουν αντιληπτά). 
Αυτό επιβεβαιώθηκε τις τελευταίες 
ημέρες του Αυγούστου, όταν ένα τέ-
τοιο σκάφος έφθασε μέχρι το Καψά-

λι και την αμμουδιά στο Σπαραγαρίο 
με συνθήκες νηνεμίας και χωρίς να 
γίνει αντιληπτό από κανέναν! 

Σειρά εκδηλώσεων είχαμε το 
Σεπτέμβριο για τον εορτασμό των 50 
χρόνων λειτουργίας του αεροδρομί-
ου. Είχαμε μία σειρά εντυπωσιακών 
εκδηλώσεων με επιδείξεις, αεραθλη-
τισμό, εξοικείωση με πτήσεις μικρών 
αεροπλάνων, πτήσεις αεροστάτων και 
πολλές ακόμη εκδηλώσεις, τις οποίες 
αγκάλιασε πολύς κόσμος και συμμε-
τείχε σε αυτές. Με ένα μικρό κόστος 
μπορούσε κανείς να συμμετάσχει σε 
πτήση αεροσκαφών από αερολέσχες, 
σε πτήσεις αεροστάτων που επεκτά-
θηκαν και στη Χώρα, σε αερόστατα 
πλαγιάς και άλλα. Εκείνο που έχει 
ιδιαίτερη σημασία είναι ότι όλα αυτά 
οφείλονται σε ένα δραστήριο άνθρω-

πο, που κινητοποίησε συνεργάτες, 
γνωστούς του, συλλόγους αεραθλητι-
σμού και όποιον μπόρεσε να σκεφτεί 
για να κάνει πραγματικότητα ένα σω-

Πάλι τα κατσίκια στο προσκήνιο!
Έχουμε βαρεθεί να γράφουμε 

για τη μεγάλη καταστροφή της φύ-
σης από τα άγρια κατσίκια, τα λεγό-
μενα αδέσποτα, από τα οποία πολλά 
είναι απλά «αδέσποτα» άρα κανονι-
κά δεσποζόμενα! Και τα μεν και τα 
δε βλάπτουν τη βλάστηση, τις καλλι-
έργειες, τις ελιές και τους κήπους το 
ίδιο, αλλά τόσα χρόνια τώρα ουδείς 
ασχολείται σοβαρά. Όλα καταλή-
γουν εις ώτα μη ακουόντων. Στο προ-
ηγούμενο γράφαμε ότι το καλοκαίρι 
είχαμε και τροχαίο οφειλόμενο σε 
αδέσποτα(;) κατσίκια στον κεντρικό 
δρόμο κάτω από το βουνό της Αγίας 
Μόνης. Όλα τα παραπάνω έδωσαν 
την «πάσα» στην Εγχώριο και ήρθε 
σε συνεννόηση με τις αρμόδιες υπη-
ρεσίες που επί έτη κωφεύουν στο 
πρόβλημα και απέστειλε επιστολή 
στο Δασαρχείο αναφέροντας ανάμε-
σα σε άλλα και τα εξής:

«Τα τελευταία χρόνια παρα-
τηρείται μεγάλος αριθμός άγριων 
κατσικιών να ζουν στις περιοχές 

(της Εγχωρίου) αλλά και σε ιδιω-
τικές, μάλιστα τον τελευταίο καιρό 
το πρόβλημα αυτό έχει λάβει με-

Πολύ καλή η τουριστική κίνηση
Σύμφωνα με τα τελευταία στοι-

χεία για τις αφίξεις στα Κύθηρα (λεί-
πουν αυτά των αεροπορικών αφίξε-
ων) η τουριστική κίνηση κυμάνθηκε 
σε πολύ ικανοποιητικά επίπεδα. Το 
τρίμηνο Ιούνιος-Ιούλιος-Αύγουστος 

λοιπόν, είχαμε σημαντική αύξηση 
σε σχέση με πέρσι, όμως στον πί-
νακα που παραθέτουμε κάνουμε 
σύγκριση σε ποσοστό με τις αφίξεις 
του 2019, που ήταν μία εξαιρετική 
χρονιά τον τελευταίο καιρό. Σύμ-

Μεγάλη ανάσα 
από τις γονικές παροχές

Οι τελευταίες εξαγγελίες του 
πρωθυπουργού για τα γενναία αύ-
ξηση του αφορολογήτου για τις γο-
νικές παροχές  αναμένεται να ξε-

μπλοκάρουν πολλές από αυτές στα 
Κύθηρα. Συγκεκριμένα, με τα νέα 
αφορολόγητα όρια το αφορολόγητο 

ΤΟΝ ΑΠΟΛΥΤΟ παραλο-
γισμό του Ελληνικού Δημοσί-
ου παρακολουθούμε τον τε-
λευταίο καιρό με «θύμα» το 
λιμάνι στο Διακόφτι. Τα Κύ-
θηρα, μετά από έναν μακρύ 
αγώνα που κράτησε κοντά 
δύο αιώνες, απέκτησαν το 
1996 το λιμάνι στο Διακόφτι 
και τερματίστηκε έτσι μία μα-
κρά περίοδος αβεβαιότητος 
και τοπικιστικών ερίδων, που 
το νησί είχε δύο λιμάνια, που 
είχαν κατασκευαστεί με την 
πρωτοβουλία κάποιων πρω-
τοπόρων, αλλά στην ουσία 
δεν είχε κανένα. Το λιμάνι 
και ο δρόμος που οδηγεί σε 
αυτό κατασκευάστηκε από 
το Ελληνικό Δημόσιο με κοι-
νοτικά κονδύλια. Παρά το 
γεγονός ότι τα 30 χρόνια που 
έχουν μεσολαβήσει από την 
έναρξη του έργου δεν είναι 
πολλά, τώρα το νυν Δημό-
σιο διαπίστωσε ότι το τότε 
Δημόσιο δεν έβγαλε άδεια 
για να είναι το λιμάνι νόμιμο. 
Έτσι, πριν δύο χρόνια, όπως 
αποκαλύψαμε σε πρωτοσέ-
λιδο εδώ στην εφημερίδα, 
το Δημόσιο διαπίστωσε την 
έλλειψη αδείας κατασκευ-
ής, κήρυξε το λιμάνι και 
τις εγκαταστάσεις του αυ-
θαίρετα και παράλληλα, το 
Δασαρχείο, δηλαδή πάλι το 
Δημόσιο, κήρυξε το λιμάνι 
«δασικό» μαζί με τον παλιό 
μόλο και αρκετή …θάλασ-
σα. Αποτέλεσμα όλων αυτών 
είναι να προχωρήσει το Δη-
μόσιο σε επιβολή προστίμου 
για την προ 30ετίας παράλει-
ψη και να επιβάλει πρόστιμο, 
το οποίο σήμερα, μαζί με τις 

Τα λιμάνια 
των Κυθήρων

Ν.Γ.Γλυτσός ΣΕΛ. 
10

Τα μυστήρια 
των Καρβουνάδων

Ελ. Χάρου-Ε. Καλλίγερος ΣΕΛ. 
8

Άγιος Ιωάννης 
στις Αγριολίες

Ε. Καλλίγερος ΣΕΛ. 
9

Αγάπην δε μη έχω, 
ουδέν ειμί…

Κ. Μεγαλοκονόμος ΣΕΛ. 
6

Εκδηλώσεις για τα 50 χρόνια 
του αεροδρομίου μας

Η γραφική παραλία στο Σπαραγαρίο στην καρδιά του Καψαλιού σε παλαιό-
τερη φωτογραφία. Κι εδώ αποβιβάστηκαν μετανάστες τον Αύγουστο.
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Ξεροσοβάλα - Φράτσια, Κύθηρα 80100
κιν.: 6946510537, τηλ. / fax: 2736038031, e-mail: gianntr@yahoo.gr

Τοπογραφικές Εργασίες
Ιωάννης Τραβασάρος
Τοπογράφος Μηχανικός Τ.Ε.

Εκπόνηση Τοπογραφικών Διαγραμμάτων:

• για Κτηματολόγιο,

• μεταβιβάσεις,

• συμβόλαια



Βαπτίσεις
Στις 17 Ιουλίου βάφτισαν στην 

Αγία Ελέσα τα δίδυμα παιδιά τους 
οι, Θεόδωρος Ευσταθόπουλος 
και Πέγκυ Τζάννε και τα ονόμα-
σαν Γεώργιο και Άννα. Ανάδοχος 
ο Ηλίας Δαβέτας.

Στις 24 Ιουλίου βάφτισαν το γιο 
τους και τον ονόμασαν Παναγιώτη, 
οι Νικόλαος Π. Μαγουλάς και η 
Παρασκευή Ι. Δαπόντε. Ανάδο-
χος ο Σωτ. Μαγουλάς.

Στις 4 Σεπτεμβρίου βάφτισαν 
την κόρη τους και την ονόμασαν 
Χρυσούλα,  Γεώργιος Ν. Καλλί-
γερος και η Ειρήνη Χ. Παυλάκη. 
Ανάδοχος η Ιωάννα-Ελένη Γαβα-
λά.

Στις 11 Σεπτεμβρίου βάφτισαν 
στο Σωτήρα στο Κ. Λειβάδι το γιο 
τους και τον ονόμασαν Νικόλαο, ο 
Θεόφιλος Τζάννες και η Αγγελι-
κή Ξεζωνάκη. Ανάδοχος, ο Αλέ-
ξανδρος Κιτρινιάρης.

Στις 26 Σεπτεμβρίου βάφτισαν 
στη Μυρτιδιώτισσα Αλίμου το γιο 
τους και τον ονόμασαν Νικόλαο, οι 
Κυριάκος Ορθόπουλος και Ευαγ-
γελία Δ. Καλλιγέρου. Ανάδοχος η 
Κερκύρα Ασβεστά.

Να τους ζήσουν
Γάμοι

Στις 28 Αυγούστου παντρεύτη-
καν  στον Άγιο Νικόλαο Αβλέμονα 
ο Νικόλαος Σπ. Γιαμαλάκης με τη 
Χρυσούλα Νικ. Βενέρη. Μετά το 
γάμο ακολούθησε ολονύκτιο γλέντι 
στο κέντρο «Χορόκαμπος». Στους 
νεονύμφους ευχόμαστε κάθε ευ-
τυχία και στους γονείς να τους χαί-
ρονται.

Στις 11 Σεπτεμβρίου παντρεύ-
τηκαν στην Αγία Πελαγία ο Πανα-
γιώτης Π. Μαυρουδής με την Κα-
τερίνα Αν. Σουρή. Μετά το γάμο 
ακολούθησε γλέντι στο κέντρο 
«Χορόκαμπος». Στους νεονύμφους 
ευχόμαστε κάθε ευτυχία και στους 
γονείς να τους χαίρονται. 

Στις 11 Σεπτεμβρίου παντρεύ-
τηκαν στο Σωτήρα στο Κ. Λειβάδι 
ο Θεόφιλος Εμμ. Τζάννες με την 
Αγγελική Νικ. Ξεζωνάκη. Ακο-
λούθησε γλέντι στο κέντρο «Σκάν-
δεια». Στους νεονύμφους ευχόμα-
στε κάθε ευτυχία και στους γονείς 
να τους χαίρονται.
Θάνατοι 

Πέθανε στις 4 Αυγούστου σε 
ηλικία 94 ετών και κηδεύτηκε από 
το Νεκροταφείο Σχιστού η Αννέτα 
χήρα Θεοδ. Κουμέσου. Στο γιο 
της Μανώλη θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 9 Σεπτεμβρίου σε 
ηλικία 92 ετών και κηδεύτηκε από 
τον Άγιο Νικήτα στον Κάλαμο η 
Ελένη Πέτρου Καλλιγέρου. Στους 
οικείους της θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στην Αυστραλία στις 28 
Αυγούστου και σε ηλικία 84 ετών ο 
Con Ανδρεατίδης από τα Φρά-
τσια. Στους οικείους του θερμά 
συλλυπητήρια.

Πέθανε στην Αθήνα στις 10 Σε-
πτεμβρίου και σε ηλικία 64 ετών ο 
Γεώργιος Αρώνης, ο οποίος ήταν 
Κυθηραϊκής καταγωγής. Ήταν πρό-
εδρος στον αερολιμένα Ελ. Βενιζέ-
λος και είχε χρηματίσει ανώτατο 
στέλεχος στην Alpha Bank. Στους 
οικείους του θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 10 Σεπτεμβρίου σε 
ηλικία 90 ετών η Μαρία Ιω. Πλειώ-
νη και κηδεύτηκε στα Περλεγκιάνι-
κα. Στους οικείους της θερμά συλ-
λυπητήρια.

Πέθανε σε ηλικία 90 ετών στις 
21 Σεπτεμβρίου και κηδεύτηκε από 
την Παναγία Δέσποινα στον Κα-
ραβά ο Σταύρος Διακόπουλος. 
Στους οικείους του θερμά συλλυ-
πητήρια.

Πέθανε στις 21 Σεπτεμβρίου σε 
ηλικία  81 ετών  και κηδεύτηκε από 
την Αγία Αναστασία ο Γεώργιος 
Α. Μαυρομμάτης. Στα παιδιά του 
Ανθή και Αντώνη, οικογενειακώς, 
θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 22 Σεπτεμβρίου 
σε ηλικία 93 ετών και κηδεύτηκε 
από τον Άγιο Νικόλαο στον Αβλέ-
μονα ο Ιωάννης Χ. Πετρόχειλος. 
Στα παιδιά του Χαράλαμπο, Αικατε-
ρίνη και Θεοδώρα, οικογενειακώς, 
θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε από την επιδημία στις 
22 Σεπτεμβρίου στο Αγρίνιο σε ηλι-
κία 90 ετών και κηδεύτηκε από την 
Παναγία Κοντελετού στο Λειβάδι 
η Μυρτώ-Ιωάννα Μακρή-Μεγα-
λοκονόμου (χήρα του πρεσβευτή 
Μάνου Μεγαλοκονόμου). Στα 
παιδιά της, Θεοφανώ, Κωνσταντί-
νο και Ευαγγελία, οικογενειακώς, 
θερμά συλλυπητήρια.

Συγχαρητήρια
Ο Μάριος Σιταρόπουλος του 

Γεωργίου και της Ματίνας (το γέ-
νος Γεώργιου Ευθυμίου), πέρασε 
στην Σχολή Εφαρμοσμένων Μα-
θηματικών και Φυσικών Επιστη-
μών, στο Εθνικό Μετσόβιο Πολυ-
τεχνείο.

Ο παππούς Γιώργος Ευθυμίου, 
του εύχεται καλές σπουδές και 
καλή σταδιοδρομία.   Είναι πολύ 
περήφανος, καθώς τώρα έχει δύο 
εγγόνια στο Μετσόβιο Πολυτε-
χνείο και δύο εγγόνια στο Οικονο-
μικό Πανεπιστήμιο Αθηνών.

Σύμφωνα με όσους δήλωσαν τις 
επιτυχίες τους στην εφημερίδα, στα 
ΑΕΙ της χώρας πέτυχαν μεταξύ άλ-
λων και οι παρακάτω συμπατριώτες.

Σιταρόπουλος Μάριος Γεωρ.  
(το γένος Γ. Ευθυμίου), Σχολή Εφαρ-
μοσμένων Μαθηματικών και Φυσι-
κών Επιστημών ΕΜΠ.

Φατούρου-Λεοντσίνη Μαρία, 
Τμ. Ηλεκτρολόγων Μηχανικών Ηλ. 
Υπολογιστών ΕΜΠ.

Τζάννε Αντωνία Παν. Σχ. Επι-
στημών της Αγωγής, Τμ. Εκπαίδευ-
σης και αγωγής στην προσχ. Ηλικία 
Πανεπιστημίου Αθηνών.

Παρακαλούνται όσοι επιθυμούν 
τη δημοσίευση επιτυχόντων να επι-
κοινωνήσουν με την εφημερίδα και 
να αναφέρουν τα στοιχεία των επι-
τυχόντων.

Επιτυχόντες σε ΑΕΙ Εκδηλώσεις για τα 50 χρόνια 
του αεροδρομίου μας

στό οραματισμό. Ήταν μεγάλη τύχη 
για τα Κύθηρα, που ο αερολιμενάρ-
χης κ. Σταύρος Παϊζάνος δεν δρα 

ως ένας απλός δημόσιος υπάλληλος 
που περιμένει να περάσει το ωράριο 
για να πάει στο σπίτι. Κινητοποιήθηκε 
σωστά και υπεύθυνα και έκανε πραγ-
ματικότητα κάτι που λίγοι μπορούσαν 
να φανταστούν ότι μπορεί να γίνει 
στα Κύθηρα ακόμη και λίγο καιρό 
πριν. Έτσι απέδειξε ότι η θέληση και η 
συστηματική δράση είναι η κινητήριος 

δύναμη για όσους δεν κάθονται να τα 
περιμένουν όλα από τους άλλους. Τυ-
χερά τα Κύθηρα, που έχουν τέτοιους 
ανθρώπους σε καίριες θέσεις και μα-

κάρι το παράδειγμα του κ. Παϊζάνου 
να το ακολουθήσουν και άλλοι συνά-
δελφοί του και να κάνουν το κάτι πα-
ραπάνω ο καθένας στον τομέα του. 
Να θεωρήσουμε ότι αυτή η δραστηρι-
ότητα θα χαρακτηρισθεί από την ηγε-
σία της ΥΠΑ η καλλίτερη αξιολόγηση. 
Αυτήν που αποφεύγουν συστηματικά 
οι αδιάφοροι και βολεμένοι!

πάει στις 800.000 ευρώ, ποσό που 
αντιστοιχεί σε φόρο ύψους 36.000 
ευρώ, ο οποίος όφειλε να καταβλη-
θεί με τη συμβολαιογραφική πράξη. 
Το ποσό αυτό ήταν δυσβάστακτο για 
πλήθος νοικοκυριών και στα Κύθηρα 
με αποτέλεσμα πολλές περιουσίες 
που θα μεταβιβάζονταν στα τέκνα 
με γονική παροχή να μένουν για τη 
διαθήκη και για τους φόρους κληρο-
νομίας που ήταν ακόμη χειρότερο. 
Είχαμε γράψει πολλά στο παρελθόν 
για το θέμα αυτό κυρίως γιατί σε 
πολλές περιπτώσεις  περιουσίες στο 
νησί έμεναν ατακτοποίητες. Κι αυτό 
γιατί οι εν ζωή παροχές των γονέων 
και διευκόλυναν τη ζωή των παιδιών 
και των οικογενειών τους και γίνο-
νταν σε πλέον καίριο χρονικό σημείο 
της ζωής τους. Αργότερα πολλά με-
σολαβούσαν και πολλές περιπτώσεις 
κατέληγαν σε ατελείωτες διαφορές, 
οι οποίες ουκ ολίγες φορές έφθαναν 
και στα δικαστήρια μετά την εκδημία 
των γονέων ή απλά εγκαταλείπονταν. 
Τώρα, ένα μεγάλο εμπόδιο φεύγει 
από τη μέση ειδικά για τις περιπτώ-
σεις μεσαίας αξίας περιουσιακών 
στοιχείων, ενώ, με τις αντικειμενικές 
αξίες, οι ενδιαφερόμενοι γνωρίζουν 
ακριβώς και εκ των προτέρων τι θα 
κληθούν να καταβάλουν ή τι κερδί-
ζουν. Μάλλον η πλέον δίκαιη από 
τις οικονομικές εξαγγελίες του μήνα 
που πέρασε.

Μεγάλη ανάσα 
από τις γονικές 

παροχές
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Βρήκαν 
το σπήλαιο 

κλειστό!
Το μήνα που πέρασε ήρθε στο 

νησί μετά από πρόσκληση του Δήμου 
συνεργείο της εκπομπής του ΣΚΑΙ 
Happy traveler  του Ευτ. Μπλέτσα και 
ζήτησε να κάνει βιντεοσκόπηση στο 
σπήλαιο Αγίας Σοφίας Μυλοποτά-
μου, το οποίο δεν άνοιξε φέτος λόγω 
της πανδημίας. Όμως το σπήλαιο 
το βρήκαν κλειστό, γιατί η Εφορεία 
Παλαιοανθρωπολογίας Σπηλαιολο-
γίας από την οποία ζήτησε άδεια η 
Εγχώριος την ίδια μέρα της επίσκε-
ψης τηλεφωνικά για βιντεοσκόπηση 
δεν το επέτρεψε. Ακολούθησε ένας 
καταιγισμός αρνητικών σχολίων στο 
διαδίκτυο με αποτέλεσμα η Εφορεία 
να στείλει έγγραφο στο Δήμο αναφέ-
ροντας ότι το αίτημα έπρεπε να είχε 
υποβληθεί εγγράφως και να υπάρχει 
ευχέρεια να εξετασθεί η δυνατότητα 
γυρίσματος. Ασφαλώς έτσι θα είναι 
η διαδικασία, αλλά αυτό δεν ήταν 
γνωστό πριν και ίσως δεν θα ήταν 
δύσκολο να δοθεί έστω προφορική 
άδεια. Τόσα χρόνια, που το Σπήλαιο 
αυτό με το ναό της Αγίας Σοφίας 
μέσα και τις τοιχογραφίες του 13ου 
αι, δεν νομίζουμε να έχει δει συντή-
ρηση και κονδύλια από την εν λόγω 
υπηρεσία. Τώρα που υπήρχε δυνα-
τότητα προβολής του σπάνιου αυτού 
τοπίου «κόλλησαν» στη λεπτομέρεια 
της μη έγκαιρης υποβολής αιτήμα-
τος. Αλλά, τι να κάνουμε; Όλα είναι 
δύσκολα στη χώρα μας.

Θα βρουν δουλειά στο Δήμο

Καλή η αύξηση στην τουριστική 
κίνηση, αλλά στο Δήμο τους είχε πιά-
σει …πονοκέφαλος. Τη μία τα νερά, 
την άλλη τα σκουπίδια, την παράλλη 
οι δρόμοι και κάθε μέρα είχαν και 
άφθονες γκρίνιες, άλλες δικαιολο-
γημένες και άλλες, απλά για να βρι-
σκόμαστε σε δουλειά. Εκτός όμως 
από αυτά, τώρα που χειμωνιάζει θα 
έχει και άλλες έννοιες. Κάποιες χα-
λάστρες που πέταξαν απρόσεκτοι 
οδηγοί στους στενούς δρόμους και 
λακκούβες που μεγάλωσαν με την 
κίνηση. Εδώ θα βάλουμε κι εμείς μία 
έγνοια ακόμη. Στο δρόμο προς τα 

Βιαράδικα από Κάκκαβο και  στο γε-
φύρι, έπεσε ένας, προφανώς αρχά-
ριος, οδηγός και έσπασε τις μπάρες. 
Άντε τώρα να βρεις ποίος είναι να 
του καταλογίσεις τη ζημιά. Θα βρουν 
δουλειά το χειμώνα, αν βέβαια το δει 
κανείς για να το βάλει στο πρόγραμ-
μα.

επαυξήσεις, φθάνει κάπου 
στις 70.000 ευρώ. Εσείς σε 
ποίον νομίζετε ότι έπρεπε (αν 
έπρεπε) να επιβληθεί το πρό-
στιμο; Μα ασφαλώς σε αυτόν 
που όφειλε να βγάλει άδεια 
και δεν το έπραξε. Δηλαδή 
στο Δημόσιο! Πώς όμως θα 
έβαζε πρόστιμο στον …..εαυτό 
του; Τι σκέφτηκαν λοιπόν οι 
φωστήρες της Δημόσιας Δι-
οίκησης; Να βάλουν πρόστιμο 
στην Εγχώριο, γιατί σε αυτήν 
ανήκει η γη που έγινε το λιμά-
νι, άρα και η θάλασσα! Άσχε-
τα αν η Εγχώριος, ούτε λιμάνι 
έφτιαξε, ούτε δικό της είναι. 
Μάλιστα, όταν πολύ πρόσφα-
τα η Εγχώριος ζήτησε άδεια 
για να φτιάξει τουαλέτες στις 
παραλίες, το ίδιο το Δημόσιο 
διά του Δασαρχείου, απάντη-
σε ότι δεν την χορηγεί, γιατί 
ιδιοκτήτης της παραλίας είναι 
το Δημόσιο. Μην μας πείτε ότι 
σας έχουμε μπλέξει με τα πα-
ραπάνω. Έτσι ακριβώς έγιναν 
και απλά τα γράφουμε σε πε-
ρίληψη. Εκείνο που δεν μπο-
ρούμε να μην γράψουμε είναι 
ότι μάλλον θεωρούμε Δονκι-
χωτική την προσπάθεια του 
νυν πρωθυπουργού (αλλά και 
όσων εκ των προκατόχων του 
έκαναν το ίδιο)  να αναμορφώ-
σουν την Ελληνική Δημόσια Δι-
οίκηση. Προφανώς παλεύουν 
με τους ανεμομύλους του Δον 

Κιχώτη. Καμία ελπίδα, κανένα 
φως στο βάθος του τούνελ. 
Απόλυτο σκοτάδι παντού. Και 
δεν έχει σημασία το ύψος του 
προστίμου (που έχει κι αυτό) 
αλλά ο απόλυτος παραλογι-
σμός που είπαμε στην αρχή. 
Η λογική να βάλουμε ένα πρό-
στιμο μετά από 30 χρόνια για 
να μην ….καταλογισθούν ευ-
θύνες και ας το βάλουμε σε 
όποιον βρούμε εμπρός μας. 
Πάλι καλά που δεν έτυχε να 
περνάμε εμείς απέξω από την 
υπηρεσία που επέβαλε το πρό-
στιμο. Σίγουρα δεν θα το είχα-
με γλυτώσει……..

ΕΥΧΑΡΙΣΤΗΡΙΟ
Η εκκλησιαστική Επιτροπή 

του Ιερού Ναού ΑΓΙΑΣ ΤΡΙΑ-
ΔΟΣ ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΔΩΝ και οι 
κάτοικοι του χωριού αυτού 
είναι ευγνώμονες και ευχαρι-
στούν θερμά τις κυρίες:

Α) ΕΛΕΝΗ χήρα ιερέως 
ΧΡΗΣΤΟΥ ΚΑΛΛΙΓΕΡΟΥ.

Β) ΜΑΡΙΑ χήρα ΕΜΜ. ΦΑ-
ΤΣΕΑ 

Γ)  ΑΝΝΑ σύζ. ΚΟΣΜΑ ΠΑ-
ΣΤΟΥ

Για την δωρεάν παραχώ-
ρηση στον Ιερό Ναό ερειπω-
μένης οικίας με το οικόπεδό 
της έναντι του Ιερού Ναού 
ΑΓΙΑΣ ΤΡΙΑΔΟΣ. 

Να έχουν υγεία και Η ΑΓΙΑ 
ΤΡΙΑΔΑ να είναι βοήθειά τους.

Παραίτηση 
Δημ. Παναγόπουλου

Νέος αρχηγός ο Νικ. Μαγουλάς
Στις 8 Σεπτεμβρίου, με επιστολή 

του προς το Δήμαρχο Κυθήρων, ο 
επικεφαλής της Μείζονος μειοψηφί-
ας στο Δ.Σ. του Δήμου Κυθήρων κ. 
Δημ. Παναγόπουλος υπέβαλε την 
παραίτησή του επικαλούμενος λό-
γους υγείας. Μέχρι την εκλογή του 
νέου επικεφαλής της αντιπολίτευ-
σης, προσωρινά χρέη εκπροσώπου 
της ανέλαβε ο Δημ. Σύμβουλος κ. 
Στυλ. Μεγαλοκονόμος. Η εκλογή 
νέου αρχηγού έγινε στις 27 Σεπτεμ-
βρίου και εξελέγη ομόφωνα ο κ. Νικ. 
Μαγουλάς. (Ολόκληρη η επιστολή 
παραίτησης του κ. Παναγόπουλου 
δημοσιεύεται στην ηλεκτρονική μας 
έκδοση).
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ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ στο Λειβάδι, 
κέντρο, γραφείο 40τ.μ. στον 
1ο όροφο, κατάλληλο για 
ιατρείο ή άλλη επιχείρηση. 
Τηλ. 6979 911753.

Δημήτρης Εμ. Κασιμάτης
Πολιτικός Μηχανικός ΕΜΠ & Τοπογράφος Μηχανικός ΕΜΠ

MSc Υδρολογία Υδατικών Πόρων

Τ: 210 5138412 - 27360 34027
K: 6973 712040

ΠΩΛΕΙΤΑΙ γωνιακό περι-
φραγμένο οικόπεδο 3000τ.μ. 
έναντι Μονής Μυρτιδίων με 
θέα προς τη θάλασσα. Χτίζει 
1500-1800τ.μ. (τουριστική ή 
όποια επαγγελματική χρήση) 
ή 1080-1200τ.μ. (κατοικία). 
Δυνατότητα κατάτμησης σε 3 
οικόπεδα. Πρόσωπο 74μ. Τιμή 
65.000€. Τηλ.: 2106821806, 
6975926031, 2106855810, 
2103302159, 2736031334 (Πά-
σχα, Ιούλιο-Αύγουστο)

Πωλείται αγροτεμάχιο 21 στρ 
στην περιοχή του Κουμάρου. 
Άρτιο και οικοδομήσιμο, 
αμφιθεατρικό, καθαρό από 
το δασαρχείο με ρεύμα και 
νερό δίπλα σε αυτό.
Δεκτές μόνο σοβαρές προτά-
σεις. Τηλ. 6947991947

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 401 τ.μ. 
στην Αγία Πελαγία με ισόγειο 
παλαιά οικία 35 τ.μ., Α' ζώνη 
προνομιούχο Θέα, κήπο με 
δένδρα και βοηθητικούς χώ-
ρους. 

Τηλ. 210 4958770 
και 27360 33966.

"ΤΟ ΠΕΡΙΣΤΕΡΙ"
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΜΠΙΝΗΣ



Ο εορτασμός της Μυρτιδιώτισσας

Με την καθιερωμένη μεγαλοπρέπεια γιορτάστηκε και φέτος η 
Παναγία Μυρτιδιώτισσα στις 24 Σεπτεμβρίου. Πολλά πούλμαν με 
προσκυνητές ήρθαν από διάφορα μέρη με πέντε από αυτά να έρχο-
νται από την Κρήτη. Τη γιορτή τίμησαν με την παρουσία τους ο υφυ-
πουργός κ. Κ. Κατσαφάδος οι βουλευτές της περιφέρειας Πειραιά Ι. 
Μελάς, Ν. Μανωλάκος,  Ν. Δούνια, καθώς και η Αντιπεριφερειάρχις 
κυρία Β. Θεοδωρακοπούλου-Μπόγρη.

Επικίνδυνες πρακτικές!
Διάφορες πληροφορίες αναφέ-

ρουν ότι δύο πολύτεκνες οικογένειες 
στα Κύθηρα αρνούνται να στείλουν 
όλα τα παιδιά τους στο σχολείο με 
διάφορες δικαιολογίες σχετικές με 
το εκπαιδευτικό σύστημα και άλλα 
φαιδρά. Κατά σύμπτωσιν (!) και οι δύο 
είναι αρνητές και κληρικοί, αλλά δεν 
έχουν γίνει γνωστές άλλες λεπτομέ-
ρειες. Εκείνο που τονίζουμε εδώ είναι 
ότι ο σχετικός Νόμος, που βασίζεται 
σε ρητή διάταξη του Συντάγματος 
της χώρας,  ορίζουν ρητά ότι υπάρχει 
υποχρεωτική εκπαίδευση. «Η φοίτηση 
στην υποχρεωτική προδημοτική εκ-
παίδευση, στο δημοτικό σχολείο και 
στο γυμνάσιο είναι υποχρεωτική, 
μέχρις ότου ο μαθητής συμπληρώ-
σει το γυμνασιακό κύκλο ή το δέ-
κατο πέμπτο έτος της ηλικίας του, 
οποιοδήποτε από τα δύο επισυμβεί 
πρώτο…» Και συνεχίζει αναφέροντας 
ότι η μη παρακολούθηση της υπο-
χρεωτικής εκπαίδευσης είναι ποινικό 
αδίκημα: «Όπoιoς έχει τηv επιμέλεια 
τoυ πρoσώπoυ τoυ μαθητή και πα-
ραλείπει τηv εγγραφή ή τηv επo-

πτεία τoυ ως πρoς τη φoίτηση κατά 
τα oριζόμεvα στo άρθρo 3, διαπράτ-
τει αδίκημα τιμωρoύμεvo με πoιvή 
φυλάκισης μέχρι τρεις μήvες ή με 
χρηματική πoιvή μέχρι 1.000 ευρώ ή 
και με τις δύo αυτές πoιvές.» Το τι 
πρόκειται να ακολουθήσει τώρα στις 
συγκεκριμένες περιπτώσεις δεν γνω-
ρίζουμε, αλλά αναμένουμε να δούμε 
τι θέση θα λάβει ο προϊστάμενος των 
δύο αυτών κληρικών, αλλά και οι υπεύ-
θυνοι που ορίζονται σύμφωνα με το 
Νόμο για να ασχοληθούν με το θέμα 
δηλαδή οι διευθυντές των σχολείων 
στα οποία έπρεπε να είχαν εγγραφεί 
τα παιδιά.

Καψάλι.

Να 
επανασυσταθεί 

λιμενικός 
σταθμός

Όλα τα παραπάνω, αλλά και με-
ρικά ακόμη που εξελίχθηκαν ενωρί-
τερα ή παράλληλα με τα παραπάνω 
και θα αναφέρουμε στη συνέχεια, 
έθεσαν τον προβληματισμό για την 
ανάγκη δημιουργίας και επαναλει-
τουργίας του Λιμενικού Σταθμού Κα-
ψαλίου που είχε καταργηθεί πριν λίγα 
χρόνια. Τώρα ο Λιμενικό λειτουργεί 
Σταθμό μόνον στο κύριο λιμάνι των 
Κυθήρων, το Διακόφτι, δυστυχώς 
όμως παραμένει υποστελεχωμένος 
(το καλοκαίρι λειτούργησε με 7 άτο-
μα και είχε να αντιμετωπίσει και την 
αυξημένη κίνηση των επιβατών και 
οχημάτων στα πλοία) ενώ και από 
σκάφη καλύπτεται κύρια από τη Νε-
άπολη. Αν αφήσουμε τα περιστατικά 
με τις μεταναστευτικές ροές παρ’  
όλο που αυτές αναμένεται να αυξη-
θούν για πολλούς λόγους, έχουμε 
και άλλα προβλήματα με σημαντι-
κότερο αυτό της ανάγκης ελλιμενι-
σμού πολλών σκαφών αναψυχής το 
καλοκαίρι λόγω των ανέμων, αλλά 
και αύξησης της κίνησης στην περι-
οχή. Φέτος δεν έλειψαν οι καυγάδες 
ανάμεσα σε πλοιάρχους ή ιδιοκτήτες 
σκαφών για την προτεραιότητα, ενώ 
όλοι ήθελαν να πλαγιοδετούν για 
λόγους ασφαλείας και ευκολίας με 
αποτέλεσμα να μειώνονται οι διαθέ-
σιμες θέσεις και να μένουν σκάφη 
στα ανοικτά. Μέχρι που το Λιμενικό 
Ταμείο επέβαλε την πρυμνοδέτηση 
και έδωσε προσωρινή ανάσα στο 
πρόβλημα. Το οποίο θα μπορούσε 
να λυθεί με την κατασκευή μικρής 
Μαρίνας για σκάφη στον Πίσω Γυα-
λό, κάτι που είχε συζητηθεί πριν χρό-
νια, αλλά συνάντησε έντονες αντι-
δράσεις και εγκαταλείφθηκε. Τώρα 
ίσως πρέπει να τεθεί ξανά, αλλά σε 
άλλες βάσεις, αυτό όμως δεν είναι 
του παρόντος. Τώρα ο Δήμος πρέπει 
να εντείνει τις πιέσεις του για να επα-
ναλειτουργήσει Λιμενικός Σταθμός 
τους θερινούς μήνες στο Καψάλι 
και όχι μόνον για τους προαναφερ-
θέντες λόγους.(Για το θέμα αυτό ρω-
τήθηκε κατά την πρόσφατη επίσκεψή 
του στα Κύθηρα ο υφ. Ναυτιλίας κ. 
Κ. Κατσαφάδος και ανέφερε ότι θα 
συνηγορήσει στη λειτουργία του Λ.Σ. 
Καψαλίου τους θερινούς μήνες από 
την ερχόμενη καλοκαιρινή περίοδο. 
Το περιμένουμε…)
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ΣΤΕΛΙΟΣ ΒΕΝΕΡΗΣ

ΕΙΣΑΓΩΓΕΣ 
 ΞΕΝΟΔΟΧΕΙΑΚΟΣ ΙΜΑΤΙΣΜΟΣ
       ΛΕΥΚΑ ΕΙΔΗ & ΕΙΔΗ BEBE

ΠΥΡΓΟΥ 9   ΤΚ:16345    ΗΛΙΟΥΠΟΛΗ    Email:morven@acci.gr
FAX: 210 9316852        ΤΗΛ: 210 9312200      ΚΙΝ: 6945854993

Κουρτίνες - Κουρτινόξυλα

Πετσέτες

Σεντόνια

Κουβέρτες

Κουβερλί

Μαξιλάρια

Ταπέτα 
Λουτρού

Προστατευτικά

Αλέκιαστα
Τραπεζομάντηλα

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο άρτιο 
και οικοδομήσιμο στη θέση 
Λάκος Πλ. Άμμου, 1250τ.μ. 
Τηλ. 6932 305629

ΟΙΚΟΠΕΔΟ άρτιο και οικοδο-
μήσιμο 4.720 τ.μ. πωλείται στην 
Αγία Αναστασία. Απεριόριστη 
θέα θάλασσας. 
Τηλ.  210 4293684

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο γωνιακό 
460τ.μ. στη θέση Αδάμες Ν. 
Κηφισιάς. Τηλ. 210 9599568 
και 6940 669295

ΟΙΚΟΠΕΔΟ στο Μυλοπόταμο 
2880 τμ πλησίον σχολείου 
πωλείται. Τηλ. 211 4143552



γάλες διαστάσεις με τα άγρια ζώα 
να εισέρχονται στις καλλιεργημέ-
νες εκτάσεις (ελαιόφυτα, αμπέλια) 
ακόμη και στις αυλές των σπιτιών 
σε ορισμένα χωριά. Αποτέλεσμα 
της αύξησης του πληθυσμού των 
άγριων ζώων είναι να προκαλού-
νται καθημερινά μεγάλες ζημιές 
και να υπάρχουν έντονα και από-
λυτα δικαιολογημένα παράπονα 
των κατοίκων για την καταστροφι-
κή παρουσία τους ακόμη και μέσα 
στους οικισμούς. Κατόπιν των πα-
ραπάνω παρακαλούμε όπως προ-
βείτε στις απαραίτητες ενέργειες 
ώστε να ληφθούν άμεσα μέτρα 
για τη μείωση του πληθυσμού των 
άγριων αυτών ζώων και να προλη-
φθούν ζημιές, τόσο στις καλλιερ-
γήσιμες εκτάσεις, όσο και στους 
οικισμούς, κήπους κλπ».

Σωστά όλα τα παραπάνω, αλλά 
να δούμε κάποια στιγμή και αυτές 
τις «απαραίτητες ενέργειες» και τι 
καλό στον κόσμο. Το πιθανότερο 
είναι να ακούσουμε πάλι ότι δεν 
έχουν ….προσωπικό, άρα θέλουν 
….διορισμούς! Γιατί έφυγε μεν η 

αρμοδιότητα από τα Δασαρχεία με 
νόμο (ΦΕΚ1679/Β΄/21/4/2021) και 
πήγε στην Αστυνομία όπως γράψα-
με ήδη, όμως από εκεί λένε ότι δεν 
ξέρουν τίποτα (!) και τρέχει ο πολί-
της να βρει άκρη. Όμως αν αρχίσει 
κανένας τις αγωγές αποζημιώσεων 
στους διευθυντές των αρμοδίων 
υπηρεσιών (δηλαδή της Αστυνομίας 
εν προκειμένω) θα τρέχουν κανονι-
κά και δεν θα επικαλούνται άγνοια. 
Το πρόβλημα, βέβαια, δεν σηκώνει 
άλλες αναβολές και ορθώς το ανε-
βάζει η Εγχώριος, καθώς έχουμε 
τεράστιες καταστροφές κυρίως σε 
νέα ελαιόφυτα, πολλά από τα οποία 
έχουν υποστεί ολοκληρωτική κα-
ταστροφή, ενώ δεν είναι καθόλου 
ασήμαντη η ζημία και στη φύση του 
νησιού με τη βλάστηση να υποφέρει 
και να μην ανακάμπτει. Άραγε θα 
μας ακούσει κανείς ή θα πρέπει να 
δημιουργηθούν «αποσπάσματα» και 
να αναλάβουν δράση; Αυτοδικία. 
Αλλά τι απέμεινε επιτέλους στους 
λίγους που έμειναν και επιμένουν 
στον τόπο μας; Όταν οι αρμόδιοι 
αδιαφορούν κάποιος πρέπει να τους 
υποκαταστήσει!

Πάλι τα κατσίκια στο προσκήνιο!

φωνα με αυτά, λοιπόν, η πτώση σε 
σχέση με το 2019 τον Ιούνιο άγγιξε 
το 18% και τούτο οφειλόταν ασφα-
λώς στα μέτρα για τον κορωνοϊό, 

καθώς συνεχίζονταν τα «απόνερα» 
του πολύμηνου λουκέτου στις μετα-
κινήσεις. Ο Ιούλιος έκλεισε  στα ίδια 
περίπου επίπεδα και με μία ανεπαί-
σθητη άνοδο, ενώ και ο Αύγουστος 
είχε μικρή πτώση της τάξεως του 
6%. Εννοείται ότι σε σχέση με το 
2020 είχαμε μεγάλη άνοδο γενικά. 
Συγκεκριμένα, ο Ιούνιος έκλεισε με 
+46,1%, ο Ιούλιος με +18,2% και 
ο Αύγουστος με +10,2%. Εκεί που 
αναφέρεται ότι η τουριστική περί-

οδος ήταν πολύ καλλίτερη ήταν οι 
εισπράξεις, αν και αυτό δεν είναι 
μετρήσιμο και οι πληροφορίες βα-
σίζονται σε εκτιμήσεις και αυτές βα-
σίζονται επίσης στους πλέον ….ειλι-

κρινείς (πράγμα εξαιρετικά σπάνιο 
κι εδώ….) Πάντως τον Ιούλιο ήταν 
σχεδόν όλοι ευχαριστημένοι, αλλά 
και τον Αύγουστο δεν ήταν λίγοι 
όσοι γελούσαν κάτω από τα μου-
στάκια τους, πράγμα επίσης πολύ 
σπάνιο. Ακόμη κι ο Σεπτέμβριος 
φαίνεται να εξελίσσεται πολύ κα-
λός σύμφωνα με τις ενδείξεις που 
είχαμε. Δεν μένει παρά να ευχη-
θούμε να κάνει τη δουλειά της και 
η επιστήμη και να ακολουθήσουμε 
ασφαλώς και τις επιταγές της, έτσι 
ώστε να πάμε σε ένα καλλίτερο 
επόμενο χρόνο για όλους.

Πολύ καλή η τουριστική κίνηση Πάνε πίσω 
οι αφαλατώσεις…

Ενώ όλοι περίμεναν την έναρ-
ξη των εργασιών για τις τρεις 
αφαλατώσεις για τις οποίες είχε 
γίνει διαγωνισμός και  είχε ανα-
κηρυχθεί ανάδοχος μία εταιρεία 
από αυτές που συμμετείχαν στο 
διαγωνισμό έκανε ένσταση με 
αποτέλεσμα να γίνει δεκτή από 
την Ανεξάρτητη Αρχή που ελέγ-
χει τους διαγωνισμού. Αυτό έχει 
ως αποτέλεσμα να επαναληφθεί 
η διαδικασία κάτι που θα οδηγή-
σει σε καθυστέρηση έναρξης των 
έργων, που μπορεί να φθάσει και 
τον ένα χρόνο. Η ειρωνεία για 
την απόφαση είναι ότι η ακύρωση 
έγινε επειδή το έργο είχε χαρα-
κτηρισθεί κατεπείγον, όπως είχε 
γίνει σε πολλά ανάλογα έργα, 
καθώς το φάσμα της λειψυδρί-
ας επικρέμαται στο νησί μας και 
ήταν θαύμα φέτος ότι δεν έμεινε 
το νησί από νερό εξ αιτίας της 
ανομβρίας και της μειωμένης πα-
ροχής πολλών γεωτρήσεων. Το 
όλο έργο ήταν προϋπολογισμού 
1,7εκ ευρώ περίπου.

ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΉ ΚΙΝΉΣΉ ΜΕ ΠΛΟΙΑ

ΜΉΝΑΣ 2019 2020 2021 Διαφορά
19/21

ΙΟΥΝΙΟΣ 7.533 4.234 6.186 -17,9%
ΙΟΥΛΙΟΣ 18.150 15.397 18.203 0,3%

ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 24.838 23.327 23.327 -6,0%
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ΑΠΙΣΤΕΥΤΟ! ΠΩΛΕΙΤΑΙ το 
γνωστό καφενείο Ο ΠΟΤΑΜΟΣ 
στην πλατεία του Ποταμού. 
Για κάθε λεπτομέρεια ΑΠΟ-
ΚΛΕΙΣΤΙΚΑ στο Μεσιτικό 
«ΜΑΓΕΙΡΟΣ». Τηλ. 27360 
31064-31825. Κιν. 6944 363732.
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…ἀγάπην δὲ μὴ ἔχω, οὐδέν εἰμι
Πολλά είδαμε γραμμένα αυτές 

τις ημέρες σε ηλεκτρονικά και έντυ-
πα μέσα ενημέρωσης, για τα εκκλη-
σιαστικά πράγματα του τόπου μας. 
Θεωρώ πως εμείς, οι Κυθήριοι, δεν 
θα πρέπει να μένουμε απαθείς. Αντί-

θετα, έχουμε χρέος να εκφέρουμε 
ευθαρσώς τη γνώμη μας, μιας και 
στην αιχμή τού δόρατος βρίσκεται η 
υγεία μας και η προστασία μας από 
μια μακράς διάρκειας πανδημία. Ως 
γιατρός πολύ καλά γνωρίζω πως για 
ένα τέτοιο θέμα τα ενδεδειγμένα μέ-
τρα προτείνονται από την επιστημο-
νική κοινότητα και θεσμοθετούνται 
από την Πολιτεία. Έτσι και έγινε. Η 
επίσημη Ορθόδοξος Εκκλησία, μάλι-
στα, μα και η Ιερά Σύνοδος (Ι. Σ.) της 
Εκκλησίας τής Ελλάδας τάχθηκαν 
υπέρ των μέτρων που θεσπίσθηκαν, 
όχι μόνο από την Ελληνική Πολι-
τεία, αλλά και τη διεθνή κοινότητα. 
Στα Κύθηρα, όμως, εμφανίστηκε το 
εξής φαινόμενο. Ο Μητροπολίτης 
να διαφωνεί και να μη τηρεί τα θε-
σμοθετημένα μέτρα, θεωρώντας ότι 
αντίκεινται στην εκκλησιαστική τάξη. 
Επόμενο ήταν από τη στάση του να 
ενθαρρυνθούν Ιερείς ενταγμένοι 
στο αντιεμβολιαστικό κίνημα. Αυτοί 
αγνόησαν και δεν διάβασαν στις 
Εκκλησίες τους την επίσημη ανακοί-
νωση της Ι. Σ. για την πανδημία, αδι-
αφορώντας για την πλειοψηφία των 
πιστών που ήθελαν να την ακούσουν. 
Επίσης αμελούν για την τήρηση των 
μέτρων ασφάλειας, για την μη μετά-
δοση, στις Εκκλησίες τους. Κάποιοι 
προτρέπουν τους πιστούς να αρνού-
νται τον εμβολιασμό και τη χρήση 
μάσκας. Οι ίδιοι, μιμούμενοι τον άμε-
σο προϊστάμενό τους και μέσα στην 
κοινωνία συμπεριφέρονται σύμφωνα 
με όσα πρεσβεύουν. Η κατάσταση 
έφτασε στο σημείο ώστε να ακουστεί 
από την Ωραία Πύλη τού Μητροπολι-
τικού Ναού, πως άνομα χέρια σκορ-
πούν τον θάνατο με τα εμβόλια και 
τα φάρμακα. Παρουσιάστηκε και το 
φαινόμενο να έρχονται στα Κύθηρα 
αντιεμβολιαστές ιερείς, ενώ αποχώ-
ρησε ένας ιδιαίτερα αγαπητός, αλλά 
εμβολισμένος Ιερέας. 

Προ αυτών είναι αναμενόμενο ο 
ιδιαίτερα ευλαβής Κυθηραϊκός Λαός 
να βρεθεί μπλεγμένος. Φυσικά η με-
γάλη του πλειοψηφία, με παιδεία και 
κουλτούρα ανεπτυγμένη, τηρεί τα 
υγειονομικά μέτρα και έχει εμβολι-
στεί. Έτσι το καλοκαίρι που μας πέ-
ρασε το νησί μας δεν στιγματίστηκε 

ως «κορονιασμένο» και οι επαγγελ-
ματίες του ανέπνευσαν οικονομικά. 
Όμως πολλοί Κυθήριοι διστάζουν 
να πάνε σε κάποια από τα πιο Ιερά 
Προσκυνήματά μας, γνωρίζοντας ότι 
τα μέτρα κατά του κορονοϊού δεν τη-
ρούνται. Προβληματίζονται και όταν 
βλέπουν τον Μητροπολίτη να προ-
τείνει το χέρι του προς προσκύνηση, 
αγνοώντας τον κίνδυνο μόλυνσης 
από μια τόσο μεταδοτική νόσο. 

Μετά από όλα αυτά γεννάται το 
ερώτημα: Ένας Μητροπολίτης μπο-

ρεί να αγνοεί το μέγιστο τμήμα των 
Κυθηρίων, πράττοντας σύμφωνα με 
τα πιστεύω των ολίγων; Να πράττει, 
ελαφρά τη καρδία, αντίθετα από την 
επιθυμία τής πλειοψηφία των Κυθη-
ρίων, μα και τις επιταγές της Ι. Σ. που 
για απείθεια τον έχει παραπέμψει σε 
ελεγκτική διαδικασία; Μα υπάρχει 
και το ερώτημα: Αν αυτό το επιτάσ-
σει η θρησκευτική του συνείδηση; 
Αν τον ωθεί η βαθιά του πίστη; Τι 
θα πρέπει να πράξει; Δύσκολο να 
το απαντήσω εγώ. Μα το έχει ήδη 
απαντήσει ο Θείος Παύλος. «…καὶ 
ἐὰν ἔχω πᾶσαν τὴν πίστιν, ὥστε 
ὄρη μεθιστάνειν, ἀγάπην δὲ μὴ 
ἔχω, οὐδέν εἰμι». Ποιος μπορεί 
να ισχυριστεί ότι αγαπάει πραγματι-
κά τον συνάνθρωπό του, αυτός που 
αρνείται να τον προφυλάξει από μια 
μολυσματική νόσο; Όταν αρνείται, 
ως τάχα παντογνώστης, τη μετάδοση 
ενός τόσο μεταδοτικού αναπνευστι-
κού ιού, όπως είναι η μετάλλαξη Δ, 
μέσω του χειροφιλήματος; Εκτός 
αν πιστεύει πως ήδη έχει αγιοποιη-
θεί. Αν θεωρεί τις προτροπές των 
επιστημόνων περιττές. Αν θεωρεί 

αμελητέα ποσότητα τους Κυθήριους 
που έχουν άλλες απόψεις. Αν θεω-
ρεί τον Οικουμενικό Πατριάρχη, τον 
Αρχιεπίσκοπο μα και την Ιερά Σύνο-
δο ότι είναι ανάξιοι να καθοδηγούν. 
Φυσικά και δεν εκλέχτηκε Μητροπο-
λίτης μόνο για τους ομοϊδεάτες του. 
Μα και αν ακόμα πιστεύει πως έχει 
καθήκον να στρατευτεί μαζί με τους 
ολίγους που θεωρεί πιστούς και να 
διαχωρίσει τη θέση του από τους εμ-
βολιασμένους, τους θεωρούμενους 
από τον ίδιο ότι δεν διαβιούν χριστια-

νικά, ας ενθυμηθεί ότι ο Ιησούς ήρθε 
για να σηκώσει τις αμαρτίες όλου του 
κόσμου, ήρθε για τους αμαρτωλούς 
και όχι για τους «εκλεκτούς». 

Χρέος όλων μας είναι να διατη-
ρούμε την ενότητα του Λαού μας. Να 
μη χωριζόμαστε λόγω φανατισμού. 
Να μη διώχνουν θρησκευτικοί λει-
τουργοί, με τις πράξεις τους και τη 
συμπεριφορά τους ανθρώπους από 
τις Εκκλησίες. Ας μη γίνει το νησί μας 
τόπος θρησκευτικής αντιπαράθεσης 
ενάντια στην επίσημη Εκκλησία. Ας 
μην επιτρέψουμε οι ακραίες απόψεις, 
οι στείρες, οι φανατικές, οι απογυ-
μνωμένες από την πραγματική αγάπη 
να διαβρώσουν τα παραδοσιακά χρι-
στιανικά ήθη της Κοινωνίας μας. 

Και κάτι τελευταίο. Ο Μητροπο-
λίτης έγραψε πρόσφατα πως η ίδια 
η Μυρτιδιώτισσα συνέργησε και τον 
έφερε στα Κύθηρα, χωρίς ο ίδιος να 
κάνει την παραμικρή κίνηση. Όμως 
κατέφυγε στη δικαιοσύνη προκειμέ-
νου να αλλάξει το καθεστώς της οι-
κονομικής διαχείρισης του Προσκυ-
νήματός της, για να αφαιρεθεί από 
τους Κυθήριους, δηλαδή την Εγχώ-
ριο Περιουσία και να περιέλθει στον 
ίδιο. Δηλαδή έκανε ότι και άλλοι προ-
κάτοχοί του, που όλοι έχασαν στα 
δικαστήρια. Αγνόησε και αυτός την 
αιωνόβια παράδοση του τόπου μας. 
Και ας η Παναγία μας έχει δείξει, 
αιώνες τώρα, τη θέλησή της και την 
ευαρέσκεια στον τρόπο που οι Κυθή-
ριοι διαχειρίζονται και φροντίζουν το 
Προσκύνημά Της, ώστε να αποτελεί 
κόσμημα της Ορθοδοξίας. Μα και 
στην τελευταία αγωγή τού σημερι-
νού Μητροπολίτη, που πηγαίνει από 
αναβολή σε αναβολή, φανερώνεται 
και πάλι η εμμένουσα βούληση της 
Μυρτιδιώτισσάς μας, ΝΑ ΜΕΙΝΟΥΝ 
ΤΑ ΠΡΑΓΜΑΤΑ ΩΣ ΕΧΟΥΝ. Να πα-
ραμείνει, δηλαδή, το Προσκύνημα 
των Μυρτιδίων στη φροντίδα των Κυ-
θηρίων. Αυτό το σημάδι δεν πρέπει 
να το λάβει υπόψη του ο Μητροπο-
λίτης; Μόνο το σημάδι της εκλογής 
του αναγνώρισε; Πώς μπορεί να ερ-
μηνευτεί μια τέτοια επιλεκτικότητα; 
Καιρός είναι να αποσυρθεί η απα-
ράδεχτη αυτή αγωγή, που προσβά-
λει τους Κυθήριους. Καιρός να νιώ-
σουμε πως η αγάπη και τα λόγια του 
Παύλου είναι αυτά που διαπνέουν τα 
έργα των θρησκευτικών λειτουργών 
τού νησιού μας.

Ο Απόστολος Παύλος τη στιγμή που γράφει: «Ἐὰν ταῖς γλώσσαις τῶν ἀν-
θρώπων λαλῶ καὶ τῶν ἀγγέλων, ἀγάπην δὲ μὴ ἔχω, γέγονα χαλκὸς ἠχῶν 

ἢ κύμβαλον ἀλαλάζον».

Γράφει ο 
Κοσμάς Μεγαλοκονόμος

Συνταγματικός ο νόμος 
για τους δασικούς χάρτες

Με απόφασή του το ΣΤΕ έκρινε 
ότι ο νόμος του 2020 για τους δασι-
κούς χάρτες που είχε προσβληθεί 
ως αντισυνταγματικός είναι σύμφω-
νος με το Σύνταγμα. Αυτό αποτελεί 
μία θετική εξέλιξη στη μάχη των 
προσφυγών για τα δασικά και μακάρι 
να αποτελέσει πρόκριμα και για την  
κρίση για τους ασπαλάθους, που θα 
ακολουθήσει αργότερα. Εκείνο που 
έχει τώρα σημασία είναι ότι ανοίγει ο 
δρόμος για την εφαρμογή του κτημα-
τολογίου. Όσον αφορά την απόφαση 
τώρα. Το νέο σύστημα με τον νόμο 
του 2020 που κρίθηκε συνταγματι-
κός έχει ως εξής : Δασικό είναι ό,τι 
καλύπτεται από δασική βλάστηση 
όχι μόνο σήμερα, αλλά και κατά το 
παρελθόν, αρκεί να μην έχει εκδοθεί 
διοικητική πράξη, που να αλλάζει τη 
χρήση του, κατά βάση, πριν από το 
Σύνταγμα του 1975 και για όσο χρό-
νο συνεχίζεται η χρήση που επιτρά-
πηκε.

Συγκεκριμένα, προβλέπει, ότι 
εκτάσεις στις οποίες υπήρξε γεωρ-

γική χρήση πριν από το Σύνταγμα 
του 1975, δεν είναι πλέον δασικές, 
εφόσον εξακολουθούν να καλλιερ-
γούνται ως σήμερα.

Προβλέπει επίσης ότι εξαιρού-
νται από τη δασική νομοθεσία και, 
άρα, δεν εμφανίζονται στους χάρτες 
ως δασικές, οι περιοχές όπου έχουν 
εγκατασταθεί βιομηχανικές εγκατα-
στάσεις, ακόμη και μετά το Σύνταγ-
μα του 1975, μόνον, όμως, εφόσον 
η ίδρυσή τους έχει επιτραπεί βάσει 
διοικητικών πράξεων.

Κτηματαγορά
Έντονο ενδιαφέρον, 

αλλά….
Μεγάλο ενδιαφέρον έδειξαν 

πολλοί επισκέπτες των Κυθήρων για 
αγορά γης ή κατοικίας στα Κύθηρα. 
Παρά το γεγονός ότι οι τελικές πρά-
ξεις δεν φαίνεται να ήταν πολλές, αυ-
τές ίσως ακολουθήσουν, αφού είχα-
με μεγάλο ενδιαφέρον κυρίως από 
κατοίκους εξωτερικού και ειδικά Γάλ-
λους και Ιταλούς. Είναι γεγονός ότι 
το καλοκαιρινό ενδιαφέρον συχνά 
ατονεί μόλις περάσει λόγιος καιρός, 
πάντα όμως μένει ένας ικανός αριθ-
μός που επανέρχονται και κάνουν 
πράξη το όνειρό τους για απόκτηση 
γης στο νησί μας. Παρά ταύτα έγιναν 
και κάποιες πράξεις αγοραπωλησίας 
ή υπεγράφησαν προσύμφωνα. Πα-
ράλληλα όμως είδαμε και πωλήσεις 
περιουσιών από ανθρώπους που τις 
είχαν αποκτήσει τα σχετικά πρόσφα-
τα χρόνια. Όσον αφορά τις τιμές αυ-
τές κυμάνθηκαν μάλλον σε χαμηλά 
επίπεδα σε όσες περιπτώσεις προ-
χώρησαν και πάντως χαμηλότερα 
από τις αρχικώς ζητηθείσες. Οι τιμές 
όμως αποτελούν πάντα ένα μυστι-
κό που οι ντόπιοι συνήθως κρατούν 
επτασφράγιστο. Εκείνο που καθορί-
ζει τώρα τις τιμές, όπως και σε όλα 
γενικά, είναι η ζήτηση. Όσο η ζήτηση 
είναι πέντε-έξη φορές κάτω από την 
προσφορά είναι αναμενόμενο ότι τις 
τιμές, εκτός εξαιρετικών περιπτώσε-
ων, τις διαμορφώνει περισσότερο ο 
αγοραστής και όχι ο πωλητής. Όσοι, 
πάντως, γνωρίζουν καλλίτερα την 
κτηματαγορά αναμένουν  μεγάλη 
άνοδο της ζήτησης, εκτός απροό-
πτου φυσικά, κάτι που θα δούμε στη 
συνέχεια.
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Πωλείται οικία εντός οικισμού 
(χωριό) Λογοθετιανίκων στα 
Κύθηρα. Η οικία είναι εμβαδού 
78 τ.μ και το συνολικό εμβαδό 
του οικοπέδου είναι 600 τ.μ συ-
μπεριλαμβάνοντας parking 
και περιβόλι.Τιμή πώλησης 
συζητήσιμη.
Πληροφορίες: κα. Παπαδοπού-
λου Χρύσα.Τηλ. 6937 730702

ΠΩΛΕΙΤΑΙ 
ΑΣΗΜΕΝΙΑ ΕΙΚΟΝΑ 

ΠΑΝΑΓΙΑ ΜΥΡΤΙΔΙΩΤΙΣΣΑ

Χειροποίητη Ασήμι 925
Κατασκευή Έτους 2000
Διαστάσεις: Ύψος 1,52 

μέτρα, Πλάτος 1,12 μέτρα

Τηλέφωνο Επικοινωνίας: 
210 99 23 347, 
698 165 6866

ΚΤΗΜΑ 12 στρ. συνολικά 
πωλείται σε γραφικό παλιό 
οικισμό. Οικοδομεί σε δύο 
τμήματα, ένα εντός, 400τ.μ. 
και ένα εκτός, 200τ.μ. Όλα τα 
δίκτυα. 1χλμ από το Λειβάδι. 
Τηλ. 6979 911753

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 2 στρ. 
στα Σκουλιάνικα, εντός ζώ-
νης οικισμού, οικοδομήσιμο 
με θέα. Μεσίτες αποκλείο-
νται. Τηλ. 6944 387979.



ΚΥΘΗΡΑΪΚΟΣ ΣΥΝΔΕΣΜΟΣ ΑΘΗΝΩΝ
Ο Κυθηραϊκός Σύνδεσμος 

Αθηνών, όπως κάθε χρόνο, στις 
24 Σεπτεμβρίου 2021 τίμησε την 
Παναγία Μυρτιδιώτισσα στη Μη-
τρόπολη των Αθηνών, όπου βρί-
σκεται ενθρονισμένη η εικόνα της, 
την οποία, όπως φέρει η επιγραφή 
της, αφιέρωσαν «οι εν Αθήναις 
Κυθήριοι, πριν από 100 περίπου 
χρόνια.

Πολλοί Κυθήριοι και Φιλοκυ-
θήριοι παρακολούθησαν τη θεία 
λειτουργία και στη συνέχεια την 
ευλογία των άρτων.

Ακολούθησε ομιλία της Προ-
έδρου κ. Βασιλικής Σαμίου, χαι-
ρετισμός του Αντιπεριφερειάρχη 
Κεντρικού Τομέα Αθηνών,  κ. Νι-
κόλαου Δημόπουλου, ο οποίος 
τίμησε με την παρουσία του τον εορ-
τασμό μας και ομιλία του κ. Αναστα-
σίου Πήλια, Δικηγόρου-Μέλους του 
Κυθηραϊκού Συνδέσμου, σχετικά με 
την εύρεση της εικόνας της Παναγί-
ας.

Ξεχωριστή ήταν η στιγμή που ο 
κ. Γιάννης Ζερβός, πρώην Αντιπρό-
εδρος του Διοικητικού Συμβούλι-

ου του Συνδέσμου επί σειρά ετών, 
έψαλλε με την εξαιρετική φωνή του 
σε κυθηραϊκή ψαλτική το Απολυτίκιο 
της Μυρτιδιώτισσας.

Μοιράστηκαν, όπως πάντα, σε 
όλους άρτοι και μυρτιές από τα Κύ-
θηρα. Τέλος προσφέρθηκε καφές 
στα Μέλη του Κυθηραϊκού Συνδέ-

σμου, όπου σε ένα εγκάρδιο κλίμα 
ανταλλάξαμε οι κυθήριοι τις ευχές 
μας.

Απευθύνουμε θερμές ευχαρι-
στίες:

Προς το ΑΡΤΟΠΟΙΕΙΟ ΚΑΡΑ-
ΒΑ, που προσέφερε τους άρτους για 
την αρτοκλασία.

Προς την κ. Αλεξάνδρα Λουρά-
ντου, που προσέφερε τον στολισμό 
της εικόνας της Παναγίας.

Προς το φυτώριο My Garden 
του Γιώργου Κατσανάκη και της 
Μαρίας Ζαχάρα, τέκνα της κ. Ματί-
νας Κασιμάτη, Μέλους του Κυθηρα-
ϊκού Συνδέσμου, που προσέφεραν 
τις μυρτιές.

Προς τη Μεταφορική ΑΦΟΙ 
ΓΛΥΤΣΟΣ και τον κ.Κώστα Χαρατζά 
που προσέφεραν τη μεταφορά των 
άρτων από τα Κύθηρα.

Ευχόμαστε σε όλα τα μέλη μας 
και σε όλους τους Κυθήριους Χρό-
νια Πολλά και η Χάρη της Παναγίας 
να είναι βοήθεια μας.

Για τον Κυθηραϊκό 
Συνδέσμο Αθηνών

Η Πρόεδρος
Βασιλική Σαμίου-Φλωροπούλου

Η Γεν. Γραμματέας
Μαίρη Καλλιγέρου-Γλυνού

Κινητή και ίντερνετ πάνε σαν χελώνες
Συνεχίζονται τα προβλήματα που 

αναφέραμε στο προηγούμενο με τα 
κινητά τηλέφωνα, αλλά και με τις τα-
χύτητες στο ίντερνετ. Ειδικά στις πε-
ριοχές από τις οποίες δεν διέρχεται 
το δίκτυο οπτικών ινών η κατάσταση 
ήταν πολύ χειρότερη. Μάλιστα στο 
διαδίκτυο αναφέρθηκαν ταχύτητες 
που ήταν κάτω από το μισό όσων 
είχε πληρώσει ο πελάτης των εταιρει-
ών παροχής και συγκεκριμένα, ενώ 
είχαν πληρώσει για 50 MBPS μέτρη-
σαν μετά βίας 20! Εννοείται ότι αυτό 
έχει τεράστιες επιπτώσεις στους ερ-
γαζομένους εξ αποστάσεως και στην 
προσπάθεια να προσελκυσθούν και 
στη χώρα μας αργαζόμενοι αυτής 
της μορφής. Κατά τη διάρκεια της 
πανδημίας είχαμε μικρό αριθμό αν-
θρώπων που προτίμησαν να εργά-
ζονται από το νησί, αρκετοί μάλιστα 
ήταν αλλοδαποί ή εργάζονταν σε 
εταιρείες στην Αγγλία, τη Γαλλία κ.α. 
Αλλά και τα χάλια στα τηλέφωνα ει-
δικά τον Αύγουστο δεν πήγαν πίσω, 
ενώ παρόμοια φαινόμενα αναφέρ-
θηκαν και το μήνα που πέρασε με 
μηνύματα να φθάνουν στον προορι-
σμό τους ώρες αργότερα ή, πολλές 
φορές, να μην φθάνουν ποτέ! Όσοι 
κατάφεραν να επικοινωνήσουν με 
τις εταιρείες άκουσαν δικαιολογίες 
του τύπου: -«Υπάρχει πρόβλημα, που 
εργαζόμαστε να αποκατασταθεί», ή 
«Δεν μας έχει αναφερθεί κάτι ανά-
λογο, θα το δούμε» και άλλες παρό-
μοιες. Δηλαδή δεν φθάνει που έχου-
με τις ακριβότερες τιμές για χρήση 

δεδομένων στην Ευρώπη, αλλά 
τώρα δεν έχουμε καν τις στοιχειώ-
δεις παροχές για τις οποίες πληρώ-
νουμε τόσο ακριβές τιμές. Μερικοί 
μάλιστα καταφεύγουν σε διάφορες 
«πατέντες» που λύνουν ίσως το πρό-
βλημα προσωρινά, αλλά καταλήγουν 
σε πολλές περιπτώσεις, σε νέες επι-
βαρύνσεις. Δεν μάθαμε αν έλαβε 
απάντηση ο Δήμαρχος στην οργίλη 
διαμαρτυρία του τον Αύγουστο όμως 

η κατάσταση αυτή δεν μπορεί να συ-
νεχιστεί και χρειάζεται τουλάχιστον 
κάποια ενημέρωση από τις εταιρεί-
ες-παρόχους υπηρεσιών ίντερνετ 
και κινητής ή, τουλάχιστον, ας ανα-
λάβουν το κόστος να δώσουν μει-
ωμένες τιμές σε όσους έχουν υπο-
στεί ταλαιπωρία, καθώς υπάρχουν 
και πολλοί επαγγελματίες ανάμεσά 
τους που δεν χρειάζονται το ίντερνετ 
για να κάνουν πλάκα στην παρέα! 
(Μοναδική αξιόπιστη ελπίδα είναι οι 
αναμενόμενες επενδύσεις στο χώρο 
της κινητής και ειδικά ο μεγάλος δι-
αγωνισμός των 868εκ. ευρώ που θα 
αλλάξει το τοπίο στην Ελληνική Περι-
φέρεια με υπερυψηλές ταχύτητες κι 
έτσι θα δούμε φως. Αλλά ως τότε;)

Π. Καλλίγερος

Τελικά τι έγινε στο Μυλοπόταμο;
Είχαμε μία ειδησούλα στο προ-

ηγούμενο για την εμφάνιση της Πο-
λεοδομίας, η οποία έκανε έλεγχο και 
στο Μυλοπόταμο μήπως και εντοπί-
σει την πηγή της ρύπανσης των υδά-
των στο Καμάρι και συνεχόμενα στη 
ρεματιά. Τελικά, όλα έγιναν όπως τα 
αναφέραμε στο προηγούμενο και 
μάθαμε ότι και ο έλεγχος έγινε και 
απέδωσε καρπούς και μάλλον θα 
έχουμε εκπλήξεις, όσον αφορά τον 
χρόνια υπεύθυνο για τη ρύπανση και 
μόλυνση του ρέματος που καταλήγει 
στη Φόνισσα και προχωρεί στη μο-
ναδικής ομορφιάς ρεματιά του Μυ-
λοποτάμου. Σύμφωνα με πληροφο-
0ρίες που θεωρούμε ακριβείς, αλλά 
αναμένουν την επίσημη επιβεβαίωση 
από τις αρχές, βρέθηκε η πηγή του 
κακού. Τώρα η Πολεοδομία αναμέ-
νεται να προχωρήσει την υπόθεση 
που για άγνωστο λόγο έμενε στάσιμη 
επί σειράν ετών και να ενημερώσει 
επίσημα το Δήμο και τις άλλες συ-
ναρμόδιες υπηρεσίες για τη σφρά-

γιση της πηγής της ρύπανσης, που 
ασφαλώς θα είναι κάποια οικία ή επι-
χείρηση με πιθανότερο το δεύτερο 
και την επιβολή των νομίμων κυρώ-
σεων. Ας ελπίσουμε κι εδώ όλα αυτά 
να μην κρατήσουν άλλα 20 χρόνια, 
όσα κράτησε περίπου και η έλευση 
στο νησί των υπηρεσιών που είχαν 
ευθύνη για το θέμα αυτό.

Προβληματίζουν 
οι ανατιμήσεις 

ειδικά 
στην ενέργεια
Μάλλον βαδίζουμε σε ένα δύ-

σκολο χειμώνα, καθώς, εκτός από 
την πανδημία που δεν λέει να υπο-
χωρήσει, ειδικά με την καθήλωση 
των εμβολιασμών σε ποσοστό κάτω 
του 70%, έχουμε και τις ανατιμήσεις 
στην ενέργεια, τα καύσιμα και τις 
μεταφορές, που επηρεάζουν σειρά 
προϊόντων πρώτης ανάγκης. Μάλι-
στα δεν λείπουν και οι φωνές ειδικών 
που μιλούν για επερχόμενη τέλεια 
καταιγίδα στον τομέα της ενέργειας. 
Ήδη οι τιμές πετρελαίου και βενζίνης 
έχουν εκτιναχθεί στα ύψη, του φυσι-
κού αερίου ξεπέρασαν το 100% και 
τα μεταφορικά παγκοσμίως έχουν 
φθάσει σε δυσθεώρητα ύψη. Για πα-
ράδειγμα ένα κοντέινερ που λίγους 
μήνες πριν στοίχιζε 1500δολ ΗΠΑ 
έφθασε τώρα τις 16.500 και έχει τά-
σεις περαιτέρω ανόδου. Εκτός από 
τους γεωπολιτικούς λόγους που οδή-
γησαν ως εδώ έχουμε και την παν-
δημία που αφαίρεσε εκατομμύρια 
εργατικά χέρια από την οικονομία, 
τους ανταγωνισμούς των ισχυρών 
με τα λάθη που κάνουν, αλλά και 
πολλούς ακόμη λόγους. Εκείνο που 
πρέπει να γνωρίζουν οι πολίτες είναι 
ότι θα έχουμε μία περίοδο, που ου-
δείς γνωρίζει πόσο θα κρατήσει, με 
ισχυρές πληθωριστικές πιέσεις, που 
θα οδηγήσουν στα ύψη είδη πρώτης 
ανάγκης, καύσιμα, τρόφιμα, αλλά 
και  οικοδομικά υλικά, υπολογιστές, 
αυτοκίνητα κλπ. Κοντά σε αυτά οι 
ελλείψεις στα σιτηρά ίσως εντείνουν 
τις πιέσεις στη επισιτιστική κρίση, 
ενώ και οι ελλείψεις στα μικροτσιπ 
θα έχουν επιπτώσεις στην παραγωγή 
υπολογιστών με όσα αυτό συνεπάγε-
ται για την παγκόσμια οικονομία.

Π. Καλλίγερος
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Τα μυστήρια με τους ναούς των Καρβουνάδων…
Οι ναοί στην Καρβουνάδα, αλλά 

και ο ίδιος ο οικισμός, προσφέρουν 
αρκετά στην έρευνα για όποιον έχει 
την περιέργεια και τη διάθεση να 
αναζητήσει το παρελθόν. Ξεκινώ-
ντας οφείλουμε να αναφέρουμε ότι 
η Καρβουνάδα αναφέρεται να έχει 
οικίες από το 1310, χρονολογία κατά 

την οποία ανάγεται η πρώτη γραπτή 
αναφορά στον οικισμό στην περί-
φημη «Διανομή των Βενιέρων». Και 
οικισμός χωρίς ναό δύσκολα θα βρε-
θεί. Ποίος όμως ήταν ο κύριος ναός 
στην Καρβουνάδα; Ο σημερινός 
ναός του Αγίου Γεωργίου έχει κτιστεί 
το 1911, ο παλαιότερος όμως ναός, 
που δεν υπάρχει σήμερα, ήταν λίγο 
ανατολικότερα του σημερινού εκεί 
που βρίσκεται σήμερα μία αποθήκη 
ιδιοκτησίας Ζαχ. Κασιμάτη. Πίσω 
από το ναό αυτόν υπήρχε νεκροτα-
φείο. Σύμφωνα με όσα γνωρίζουμε 
ο παλαιός ναός κατεδαφίστηκε πιθα-

νόν μόλις χτίστηκε ο νέος ναός ή σε 
χρονική απόσταση λίγο πριν ή μετά 
από την ανέγερση του νέου ναού. 
Σύμφωνα με τις διαθέσιμες πηγές, 
στην κάτω πλατεία του οικισμού 
υπήρχε ναός αφιερωμένος στην Πα-
ναγία, ο οποίος επίσης κατεδαφίστη-
κε κατά τον 20ό αι. χωρίς να κτιστεί 
νέος στη θέση του. Ο ναός αυτός 
αναφέρεται στην παρακάτω διαθή-
κη ως  «Υπεραγία Θεοτόκος Πολι-
ανηάνικη=Μπολανιάνικη», δηλαδή 
του κλάδου Κασιμάτη-Μπολάνη. 
Ο κλάδος των Κασιμάτη-Μπολάνη  
φθάνει μέχρι τις μέρες μας και είναι 
υποκλάδος ενός από τους παλαιότε-
ρους κλάδους των Κασιμάτη,  αυτού 
με το παρωνύμιο Κούβλος. Ο οικι-
σμός των Καρβουνάδων κατοικείτο 
από δύο κυρίως μεγάλες οικογένει-
ες. Αυτή των Μασσέλων ή Μαρσέ-
λων (παρατηρείστε ότι στη διαθήκη 
αναφέρονται και οι δύο μορφές του 
επωνύμου αυτού σίγουρα δε πρόκει-
ται για δύο διαφορετικούς κλάδους) 
και αυτήν κλάδου των Κασιμάτη με 
τα παρωνύμια Κούβλος και Τουρτάς, 

τα οποία έδωσαν τη θέση τους σε 
δεκάδες σημερινούς υποκλάδους 
των αρχικών οικογενειών. Πολυπλη-
θέστερη ομάδα ήταν μετά βεβαιότη-
τος των Μαρσέλων-Μασσέλων σύμ-

φωνα με τις απογραφές του 18ου 
αι. Αυτοί εκκλησιάζονταν στον Άγιο 
Γεώργιο πλησίον του οποίου ήταν και 
οι κατοικίες τους, ερείπια των οποί-
ων υπάρχουν ακόμη. Οι Κασιμάτη-
δες, μαζί με κλάδο των Δαρμάρων, 
οι οποίοι κατείχαν τίτλους ευγενείας 
και που έχει εκλείψει σήμερα, εκκλη-
σιάζονταν στην Παναγία. Σύμφωνα 
με τα στοιχεία που υπάρχουν οι δύο 
ενορίες ήταν σε ακμή όλο το 18ο 
και το 19ο αι. Σε μικρές περιόδους 
αναφέρεται ενορία και ο Άγιος Νικό-
λαος που ανήκε στον κλάδο Κασιμά-
τη-Τουρτά και γι’  αυτό αναφερόταν 
«στα Τουρτάδικα». Όταν κτίστηκε ο 
νέος Άγιος Γεώργιος ετέθη θέμα με-
ταφοράς και του νεκροταφείου που 
βρισκόταν δίπλα στον παλαιό ναό 
και το νέο νεκροταφείο έγινε στον 
Άγιο Νικόλαο, που βρίσκεται μέχρι 
σήμερα χωρίς να μεταφερθούν εκεί 
τα οστά των νεκρών από το παλαιό 
νεκροταφείο. 

Όμως αυτά είναι λίγο-πολύ γνω-
στά. Εκείνο που περιέπλεξε εντελώς 
την ιστορία του οικισμού είναι ο εντο-

πισμός (Ελ. Χάρου-Κορωναίου) ναού 
αφιερωμένου στη Μεταμόρφωση 
του Σωτήρος. Ο ναός αυτός αναφέ-
ρεται σε συμβόλαια ότι κτίστηκε από 
έναν Μάρκο Μασσέλο στα μέσα πε-

ρίπου του 17ου αι. και συγκεκριμένα 
το 1670 χωρίς να είναι γνωστό αν 
αυτό έγινε στη θέση άλλου παλαιό-
τερου, όπως συνηθιζόταν. Πού ήταν 
όμως αυτός ο ναός, ο οποίος είχε 
κτιστεί από  τον  Μάρκο Μασσέλο1, 
άρα ήταν ο ναός της οικογένειας 
αυτής;  Τελικά την απάντηση για τον 
άγνωστο αυτό ναό στην Καρβουνά-
δα θα την δώσει πάλι μία άλλη διαθή-
κη. Συγκεκριμένα, σε διαθήκη που 
κάνει το 1697 ο Μάρκος Μασσέλος 
αναφέρει ότι είναι κτήτωρ του ναού 
του Σωτήρος στην Καρβουνάδα τον 
οποίο έχτισε ο ίδιος το 1670. Περί-
που 100 χρόνια αργότερα μία άλλη 

διαθήκη, πάλι ενός μέλους της ίδιας 
οικογένειας, του Λέου Μασέλου του 
Μάρκου (ασφαλώς γιου του προα-
ναφερομένου κτήτορος) αναφέρει 
ότι θέλει να του κάνουν το σαρα-
νταλείτουργο στο ναό του Σωτήρος 
«που είναι ενωμένος με το ναό του 
αγίου Γεωργίου». Επομένως η διαθή-
κη αυτή λύνει ένα από τα μυστήρια 
πάνω στο θέμα και δείχνει σαφέστα-
τα ότι υπήρχε ένας ακόμη ναός στην 
Καρβουνάδα, του οποίου την ύπαρ-
ξη αγνοούσαμε και την τύχη του 
υποθέτουμε. Σχεδόν μετά βεβαιότη-
τος και ο ναός αυτός έπεσε «θύμα» 
κατεδάφισης, αφού εξ άλλου ήταν 
πιθανότατα με κοινό τοίχο με τον πα-
λαιό άγιο Γεώργιο. Το μόνο ερώτημα 
που απομένει να απαντηθεί είναι 
πότε κατεδαφίστηκε ο ναός αυτός. 
Με δεδομένο ότι το 1911 έχουμε την 
ανέγερση του νέου και σε νέα θέση 
σημερινού ναού του αγίου Γεωργίου, 
η πιο πιθανή υπόθεση είναι ότι οι δύο 
ναοί είχαν την ίδια τύχη και κατεδα-
φίστηκαν τότε. Με τη βεβαιότητα ότι 
οι ναοί ήταν ενωμένοι αυτό φαίνεται 
να είναι η πλέον πιθανή περίπτωση. 
Εκτός και είχε κατεδαφιστεί ενωρίτε-
ρα. Ένα ακόμη ερώτημα προκύπτει 
στο θέμα αυτό. Αφού και οι δύο ναοί 
είχαν ανεγερθεί από εκπροσώπους 
της οικογένειας Μαρσέλων/Μασ-
σέλων ποίος ήταν ο λόγος της ανέ-
γερσης δύο ναών; Αν εξαιρέσουμε 
την πλέον πιθανή αιτία των συνήθων 
οικογενειακών διαφωνιών πάνω σε 
ανάλογα θέματα, οι οποίες στο πα-
ρελθόν ήταν ιδιαίτερα έντονες, τότε 

Γράφουν: 
Ελένη Χάρου-Ε.Π.Καλλίγερος

Αριστερά ο σημερινός νέος ναός του Αγίου Γεωργίου. 
Ο παλαιός βρισκόταν στο κτήριο που διακρίνεται δεξιά και κατεδαφίστηκε 

το 1911. Δίπλα βρισκόταν ο Σωτήρας.
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Άγιος Ιωάννης Πρόδρομος στις Αγριολίες
Η περιοχή Αγριολίες (από το 

άγρια ελιάφυσικά), σχετικά άγνωστη 
στους περισσότερους, είναι σε ένα 
ύψωμα με απεριόριστη θέα, ανά-
μεσα στο Στραπόδι και τον οικισμό 
Λουραντιάνικα και πάνω από μία 
ευρύτατη και γόνιμη κοιλάδα με το 
όνομα Μαρινάτη, η οποία μέχρι τα 
πρόσφατα χρόνια ήταν στο μεγαλύ-
τερο μέρος της καλλιεργούμενη με 
μεγάλα ελαιόφυτα, αμπέλια και χω-
ράφια, που φθάνουν μέχρι τη Γαρ-
γαλίνα στα Ανατολικά και το μεγάλο 
κτήμα με την ονομασία «Κυπαρίσια 
του Μπούμπουρα» από τον κλάδο 
των Μεγαλοκονόμων από το Λειβά-
δι με το παρωνύμιο αυτό, στα Νότια 
και μέχρι το Σχολείο στον Κάλαμο.  
Σήμερα τα περισσότερα έχουν εγκα-
ταλειφθεί, αν και σιγά-σιγά μερικοί 

έχουν αρχίσει να ξεχερσώνουν τα 
χωράφια με τις ελιές και να ξαναδί-
νουν ζωή στην περιοχή. 

Δεν είναι γνωστό πότε κτίστηκε 
ο ναός του Αγίου Ιωάννου του Προ-
δρόμου στη θέση αυτή, αναφέρεται 
όμως ότι υπάρχει εκεί από το 16ο 
αι. (Ελένη Χάρου). Αρκετά αργότε-
ρα (1773και κατ’ άλλους 1703) ανα-
φέρεται ότι διέμεινε στο χώρο  για 
κάποιο διάστημα, ο διερχόμενος 
τυφλός μοναχός και μετέπειτα άγι-
ος, Άνθιμος ο εκ Κεφαλληνίας, που 
λέγεται ότι ανήγειρε παρεκκλήσιο 
του Αγίου Γερασίμου στο χώρο της 
εγκαταλειμμένης μονής του Ιωάννου 
Προδρόμου. Ο χώρος εποπτευόταν 
τα πρόσφατα χρόνια από κλάδο της 
οικογένειας Λευθέρη από το Λειβά-
δι, η οποία εμφανίζεται στην περιο-
χή από το 15ο-16ο αι., άρα μπορεί 
να είχε κτητορική σχέση με το ναό 
πιθανόν από παλαιότερα. Εκείνο, το 
οποίο είναι απολύτως βέβαιο είναι 
ότι ο Άγιος Άνθιμος δεν υπήρξε κτή-
τωρ του ναού του Αγίου Ιωάννου του 
Προδρόμου. Εκείνο που είναι άξιο 

ιδιαίτερης μνείας είναι ότι στη λεγό-
μενη Διανομή των Βενιέρων (1310) 
από την οποία έχουν διασωθεί όρια 
της περιοχής του Καλάμου, αναφέ-

ρεται τοπογραφικό σημείο με ένα 
ναό του Αγίου Κυρίλλου, άγνωστο 
σήμερα, η θέση του οποίου μπορεί 

να ήταν, είτε ο ναός του Προδρόμου 
στις  Αγριολίες, είτε ο πλησίον ερει-
πωμένος ναός της αγίας Θεοδώ-
ρας, είτε κάποιος άλλος άγνωστος 
και κατεστραμμένος σήμερα ναός, 
με το τελευταίο να συγκεντρώνει 
τις περισσότερες πιθανότητες. 
Εκείνο που έχει ενδιαφέρον είναι 
ότι ο ναός συντηρείται προσεκτικά, 
λειτουργείται και τον Ιούνιο (στις 
24 του Ριζικάρη) και στις 4 Σεπτεμ-
βρίου του Αγίου Ανθίμου του εκ 
Κεφαλληνίας. Αξίζει μία επίσκεψη 
εκεί, καθώς πρόκειται να απολαύσει 
κανείς μία υπέροχη θέα  σε μεγάλο 
μέρος του νησιού. Ο δρόμος που 
οδηγεί εκεί ξεκινά απέναντι από το 
εργοστάσιο του Συνεταιρισμού στο 
Λειβάδι, αλλά πάει και από το Στρα-
πόδι, στην πρώτη διασταύρωση αρι-
στερά μετά την έξοδο από το χωριό 
στα Νότια προς Φυρόι. 

Ε. Καλλίγερος

! ΠΑΡΑ τις προσπάθειες 
του Δήμου να εισπράξει δημοτικά 
τέλη, ιδίως για τους λογαριασμούς 
ύδρευσης, πολλοί είναι ακόμη αυτοί 
που δεν προσέρχονται ούτε για ρύθ-
μιση των οφειλών τους, ούτε, βεβαί-
ως, για πληρωμή τους. Αυτό οδηγεί 
μοιραία σε δέσμευση του ΑΦΜ των 
οφειλετών και διακοπή των συνδέ-
σεων, με την εξαίρεση των οριζο-
μένων από το νόμο ως ευάλωτων 
ατόμων και οικογενειών. Δυστυχώς, 
ανάμεσα σε όσους οφείλουν μεγά-
λα ποσά δεν είναι τόσο πολλοί ανή-
μποροι οικονομικά, αλλά άτομα με 
αξιόλογα εισοδήματα και  απλά δεν 
καταβάλλουν τα οφειλόμενα από 
αντικοινωνική συμπεριφορά.
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Καθένα από τα κύρια λιμάνια 
των Κυθήρων έχει την δική του ιστο-
ρία, την οποία θα προσπαθήσω να 
ξεδιπλώσω εν συντομία σε αυτό το 
άρθρο, διατρέχοντας τα χρόνια από 
το τελευταίο μέρος του 19ου  μέχρι 
το τέλος του 20ου αιώνα. Το πόσο 
αναγκαίο ήταν ένα ασφαλές λιμάνι, 
ήδη πριν από την έλευση του 20ου 
αιώνα, περιγράφεται με διαυγή και 
αγωνιώδη τρόπο στην εξής παρά-
θεση από την εφημερίδα Κύθηρα 
της 29.4.1893:  «πάντες οι κάτοικοι 

πάσχουσι ένεκα τις ελλείψεως λιμέ-
νος». «Είναι συνηθέστατον να  βλέ-
πει τις εν Καψαλίω δεκάδας όλας 
ταξιδιωτών ερχομένων από περάτων 
τις νήσου, μη δυναμένων συνεπώς 
να επανέλθωσιν ευχερώς εις τας 
τρεις, τέσσαρας και πέντε ώρας  
απέχοντα χωρία των, να παραμένω-
σιν εν απογοητεύσει και απελπισία 
ημέρας όλας καραδοκούντες  μετά 
παλμών αγωνίας  την εμφάνισιν του 
ατμοπλοίου, όπερ επί τέλους έρχεται 
ή μάλλον διέρχεται χωρίς να δυνηθεί 
να προσεγγίση, εάν τύχη  να πνέει 
και ο ελάχιστος νότος». 

Από το τέλος του 19ου αιώνα 
γίνονταν κινήσεις των κατοίκων και 
πιέσεις προς τους πολιτικούς  και 
άλλους παράγοντες  επιρροής για 
την δημιουργία λιμανιού, μέσω του 
οποίου επιβάτες και εμπορεύματα να 
μπορούν να διακινούνται με ασφά-
λεια  και να μην κινδυνεύουν με την 
παραμικρή τρικυμία. Είναι αξιοσημεί-
ωτο, πόσο καταλυτική υπήρξε, κατά 
καιρούς, η ιδιωτική πρωτοβουλία για 
την ανάπτυξη των λιμανιών και την 
κινητοποίηση των αρχών να προχω-
ρήσουν στην ανάληψη των εκάστο-
τε απαραιτήτων λιμενικών έργων. 
Ανάλογα με τις πρωτοβουλίες, τις 
ενέργειες, τις επιρροές και τις προ-
τιμήσεις ορισμένων προσώπων και 
την εξασφάλιση δημοσίων ή ιδιωτι-
κών πόρων, επιλεγόταν και το λιμάνι 
που γίνονταν έργα και προκρινόταν 
ως λιμάνι για την ακτοπλοΐα. 

Πέρα όμως από την καταλληλό-
λητα και την τοποθεσία του λιμανιού 
καθαυτού, η ευρύτερη λειτουργικό-
τητά του εξαρτιόταν τα μέγιστα και 
από την  ευκολία ή δυσκολία οδικής 
πρόσβασης, σε συνδυασμό και με 
την απόσταση από την ενδοχώρα του 
νησιού. Η παράμετρος αυτή είχε ιδι-
αίτερη αξία την εποχή κατά την οποία 
δεν υπήρχαν ακόμη αμαξιτοί δρόμοι, 
και φυσικά ούτε αυτοκίνητα. Να ση-
μειώσουμε παρενθετικά, ότι κατά την 
Ένωση των Επτανήσων, και μαζί των 

Κυθήρων, με την Ελλάδα, το 1864, 
ένας μόνο αμαξιτός δρόμος υπήρχε 
στο νησί, ο κεντρικός δρόμος Χώ-
ρας- Ποταμού που κατασκευάστηκε 
επί Αγγλοκρατίας.

Ας δούμε τώρα λεπτομερέστερα 
πότε, υπό ποιες συνθήκες και με τι 
μέσα αναπτύχθηκαν διαχρονικά τα 
επί μέρους λιμάνια του νησιού. Το 
πρώτο λιμάνι που μετά την Ένωση 
θεωρήθηκε κατάλληλο για την ακτο-
πλοΐα ήταν το Διακόφτι, στο οποίο 
κατασκευάστηκε, το 1875, ο πρώτος 
λιμενοβραχίονας. Είκοσι όμως χρό-
νια αργότερα, το 1895,  προκρίθηκε 
η Αγία Πελαγία, επιλογή η οποία θα  
«έθαπτε δια παντός πάσαν ιδέαν δια 
πάσαν νεωτέραν περί το Διακόφτι 
προσπάθειαν» (Κυθηραϊκή Επετηρίς, 
1912-1913). Η Αγία Πελαγία κρίθηκε 
τότε ότι πλεονεκτούσε γιατί συνδε-
όταν οδικώς με τον Ποταμό, ενώ το 
Διακόφτι, πέρα από το γεγονός ότι 
δεν είχε ανάλογη οδική σύνδεση, 
ήταν, όπως υποστηριζόταν, και μα-
κριά από την ενδοχώρα του νησιού. 
Η Αγία Πελαγία στερείτο όμως πολ-
λών άλλων βασικών στοιχείων και 
υποδομών για την λειτουργία της ως 
κατάλληλου και ασφαλούς λιμανιού. 
Δεν υπήρχε αποβάθρα  και οι επι-
βάτες που έφταναν από το πλοίο με 
τις βάρκες μεταφέρονταν στην ξηρά 
στους ώμους των βαρκάρηδων, ενώ 
συχνά  οι καιρικές συνθήκες δεν 
επέτρεπαν την προσέγγιση μικρών 
σκαφών από την Νεάπολη ή το Γύ-
θειο και οι επιβάτες  αποβιβάζονταν 
στον Άγιο Νικόλαο του Μουδαρίου. 
Έτσι, στην περίοδο 1912-1913, απο-
φασίστηκαν έργα βελτίωσης του 
λιμανιού αξίας 270.000 δραχμών. 
Σημειωτέον ότι την ίδια εποχή κατα-
σκευάστηκε στο Καψάλι λιμενοβρα-
χίονας κόστους 200.000 δραχμών, 
με χρήματα τα οποία προήλθαν από 
αύξηση του λιμενικού φόρου.

Οι ελλείψεις και αδυναμίες της 
Αγίας Πελαγίας εξακολουθούσαν 
όμως να υπάρχουν διαχρονικά,  με 
αποτέλεσμα, στις αρχές της δεκαετί-
ας του 1920,  να αναζητείται διαφο-
ρετική λύση για την ακτοπλοΐα. Τρεις 
σημαίνοντες Κυθήριοι, οι  Ευστάθιος 
Κ. Δηλαβέρης, ο Σωτ. Τσαμπηράς 
και ο Νικ. Ι. Τριφύλλης, ανέλαβαν την  
πρωτοβουλία να αναδείξουν τα μει-
ονεκτήματα της Αγίας Πελαγίας και 
να προτείνουν ως εναλλακτική επι-
λογή λιμανιού την Φυρή Άμμο στην 
περιοχή της Αγίας Πελαγίας, για την 
οποία μάλιστα υπήρχε μελέτη του 
Δήμου Ποταμίων από το 1912 που  
κοστολογούσε την κατασκευή του 
έργου σε 10.000 λίρες στερλίνες. Η 
επιτροπή που συνεστήθη από τους 
τρεις πρωταγωνιστές απευθύνθηκε 
στους απανταχού Κυθήριους, ζητώ-

ντας εισφορές για την κατασκευή 
του έργου. Ακολούθησε μια ανανεω-
μένη και ευρύτερη συγκριτική μελέτη 
το 1927, για την επιλογή μεταξύ Φυ-
ρής Άμμου, Αγίας Πελαγίας, Αγίας 
Πατρικίας, Πλατειάς Άμμου, Αγίου 
Νικολάου και της περιοχής κάτω 
από το φάρο του Μουδαρίου. Η 
μελέτη  κατέληξε στην πρόταση της 
Φυρής Άμμου, υπολογίζοντας ότι η 
κατασκευή του λιμανιού θα στοιχί-
σει 12.000 λίρες στερλίνες, αρκετά 
περισσότερο από την προηγούμενη 
μελέτη του 1912.

Την αντίθεσή του προς την λύση 
της Φυρής Άμμου εκφράζει ο Γρηγ. 
Π. Κασιμάτης, υποστηρίζοντας  ότι 
αυτή η επιλογή αγνοεί την απόφα-

ση της πλειοψηφίας των κοινοτικών 
συμβουλίων του νησιού, τα οποία 
προκρίνουν το Διακόφτι ως το εν-
δεδειγμένο λιμάνι, δεδομένου ότι 
τότε είχαν αρχίσει και οι εργασίες 
του δρόμου Φριλιγκιανίκων- Διακο-
φτιού. Την άποψη αυτή του Κασιμάτη 
συμμερίζεται και ο Σπύρος Στάθης, 
ο οποίος σε άρθρο του το 1932, υπο-
στηρίζει ότι ο δρόμος που συνδέει 
το Διακόφτι με τα Φριλιγκιάνικα και 
η έλευση του αυτοκινήτου «παρέ-
χει, όμολογούμεν, όπλον σθεναρόν 
εις τούς σήμερον περί τό Διακόφτι 
κινουμένων  προς δικαιολογίαν τής 
σημερινής προσπαθείας των» (Κυ-
θηραϊκή, 15.5.1932). 

Εν τω μεταξύ, για να υπερπη-
δηθούν οι σοβαρές αδυναμίες της 
Αγίας Πελαγίας, ο Παναγιώτης Κο-
ρωναίος (Πουλάκης) κατασκεύασε, 
το 1933, με δικά του έξοδα το πρώτο 
τμήμα λιμενοβραχίονα μήκους 50 
μέτρων. Έκτοτε, με συγκέντρωση 
χρημάτων μέσω εράνων, αλλά και 
με δική του οικονομική συνεισφορά, 

ο Πουλάκης συνέχισε διαδοχικές 
επεμβάσεις, σε όλη την περίοδο 
1933-1938, κατά την οποία ο λιμενο-
βραχίονας έφτασε συνολικά τα 172 
μέτρα μήκος και 18 μέτρα πλάτος. 
Κάνοντας ένα χρονικό άλμα, αξίζει 
να σημειωθεί, ότι ο Πουλάκης επα-
νήλθε, το 1959, και, με την βοήθεια 
πολλών άλλων, κατασκεύασε και πό-
ντισε 58 τσιμεντένιους ογκόλιθους 
βάρους 35 τόνων ο καθένας για την 
επιμήκυνση του λιμενοβραχίονα.

Όσον αφορά το Διακόφτι, πέρα-
σαν 20 περίπου χρόνια για να αξιο-
ποιηθεί το αναφερθέν πλεονέκτημα 
του δρόμου, μέχρις ότου το 1952, 
να επανέλθει η ιδέα του Διακοφτιού 
ως κατάλληλου λιμανιού και απο-

φασίστηκε η επέκταση του παλιού 
λιμενοβραχίονα του 1875, με πρωτα-
γωνιστή και μερικό χρηματοδότη τον 
Παναγιώτη Βιαρόπουλο, ο οποίος 
προσέφερε άνω του ημίσεως της συ-
νολικής δαπάνης, για την επιμήκυν-
ση του μώλου κατά 20 ακόμη μέτρα, 
ενώ η αρτιότητα του έργου απαιτού-
σε ακόμη άλλα 80 μέτρα.

Εκτός από τα λιμάνια της ακτο-
πλοΐας που περιγράψαμε,  παρακά-
μπτοντας την περίοδο του πολέμου, 
ο Αβλέμονας αποτελούσε, τα πρώτα 
μεταπολεμικά χρόνια,  καταφύγιο  μι-
κρών σκαφών στον δρόμο τους για 
την Κρήτη, παρουσιάζοντας σημαντι-
κή κίνηση σε ναυτικούς και εμπορευ-
όμενους. 

Σπουδαίο σταθμό στην ανάπτυ-
ξη των λιμανιών του νησιού, απετέ-
λεσε η πρώτη ιστορική πλεύριση του 
πλοίου της γραμμής στο Καψάλι, το 
1962, και  η αποβίβαση των επιβατών 
στο μώλο απευθείας από την σκάλα 
του πλοίου. Αυτό κατέστη δυνατόν 
γιατί το προηγούμενο έτος έγιναν 

όλες οι απαιτούμενες για την πλεύρι-
ση εργασίες στην προβλήτα. Το έργο 
έγινε και εδώ με ιδιωτική πρωτοβου-
λία και χρηματοδότηση, με  πρω-
τεργάτη τον Μανόλη Δαπόντε, τον 
αδελφό του Βύρωνα και τον Γιώρ-
γο Μεγαλοκονόμο (Ντόντο) και με 
χρηματικές συνεισφορές Κυθηρίων 
επιχειρηματιών και εμπόρων. Λίγα 
χρόνια αργότερα, το 1965, πλεύρισε 
το πλοίο της γραμμής και στην Αγία 
Πελαγία. Έκτοτε, στα επόμενα χρό-
νια, δεν σταμάτησε η κατασκευή λι-
μενικών έργων στο νησί. Ειδικότερα, 
το 1980 διατέθηκε από το Νομαρ-
χιακό Ταμείο, με την φροντίδα του 
Γρηγ. Λ. Κασιμάτη, ένα μεγάλο ποσό 
16.800.000 δρχ. για βελτιώσεις σε 
όλα τα λιμάνια των Κυθήρων.

Κορύφωση της ιστορικής εξέλι-
ξης των λιμανιών απετέλεσε το έτος 
1983, όταν ο τότε Γενικός Γραμματέ-
ας του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
μίας, Γρηγ. Λ. Κασιμάτης ανακοίνω-
σε,  κατά την έναρξη ενός συνεδρίου 
κοινοταρχών στον Ποταμό, την ορι-
στική επιλογή του Διακοφτιού για την 
κατασκευή ασφαλούς λιμανιού για 
την ακτοπλοΐα. Η αναγκαία μελέτη 
ήταν έτοιμη το 1986, ενώ οι απαιτού-
μενοι πόροι, ύψους 450 εκ. δραχ-
μών για το λιμάνι καθαυτό και 600 εκ 
δρχ. για τον δρόμο του Διακοφτιού, 
εξασφαλίστηκαν από τα Ευρωπαϊκά 
Προγράμματα. Τα έργα τόσο του 
λιμανιού όσο και του δρόμου Αερο-
δρόμιο- Διακόφτι δημοπρατήθηκαν 
το 1994, όπου και άρχισαν η εργα-
σίες, σύμφωνα με την μελέτη. Με 
την αποπεράτωση του λιμανιού και 
την πρώτη πρόσδεση  οχηματαγω-
γού πλοίου στο Διακόφτι, την 30η 
Σεπτεμβρίου 1996, σηματοδοτείται  
η δεύτερη ιστορική στιγμή για την 
ακτοπλοΐα των Κυθήρων, μετά την  
30 Αυγούστου 1962, όταν πραγμα-
τοποιήθηκε  η πρώτη πλεύριση του 
πλοίου στο Καψάλι. 

Η απόφαση αυτή της οριστικής 
επιλογής του Διακοφτιού για την 
κατασκευή του κύριου λιμανιού του 
νησιού δεν σταμάτησε πάντως την 
χρηματοδότηση για την εκτέλεση 
βελτιωτικών έργων και στα άλλα λι-
μάνια, τα οποία είχαν το μερίδιό τους 
σε ένα μεγάλο χρηματοδοτικό πακέ-
το που εξασφάλισε ο Γρηγ. Λ. Κασι-
μάτης, το 1986, για διάφορα έργα 
στο νησί.  

Μετά την κατασκευή του λιμα-
νιού στο Διακόφτι, και την μεταφο-
ρά της ακτοπλοϊκής συγκοινωνίας 
εκεί, η Αγία Πελαγία, η οποία έχει το 
πλεονέκτημα της γειτνίασης με την 
απέναντι ακτή της Πελοποννήσου,  
και επειδή είναι επίσης μια ταχύτατα 
αναπτυσσόμενη τουριστική περιοχή, 

Τα Λιμάνια των Κυθήρων: Σύντομη Ιστορική Αναδρομή

Νικόλαος Π. Γλυτσός, 
Ph.D (USA)

Ερευνητής Οικονομολόγος

Παλαιά φωτογραφία του Καψαλιού με  τα καΐκια να ξεφορτώνουν 
στα φορτηγά της εποχής  στην προβλήτα 

που αναφέρεται στο κείμενο. (Φώτο Φατσέα)
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ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 1210 
τ.μ., οικοδομήσιμο, μέσα 
στον οικισμό και στον κεντρι-
κό δρόμο στα Λογοθετιάνικα, 
απέναντι από το νέο σχολείο. 
Τηλ. 210 4280750, 4525492 
και 6932584855.

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ οικόπε-
δα εις Άνω Λειβάδι (από 
1200-11100τμ), ιδανικά για 
επαγγελματικούς σκοπούς, 
τουρισμό, οικίες, κλπ, σε 
εξαιρετικές τιμές. 

Τηλ. 210 6396320.

ΤΟΠΟΘΕΤΗΣΗ - ΠΟΤΑΜΟΣ ΤΟΥ ΜΗΤΡΟΠΟΛΙΤΗ ΚΥΘΗΡΩΝ κ.κ. ΣΕΡΑΦΕΙΜ ΣΕ ΔΗΜΟΣΙΕΥΜΑ ΤΩΝ «Κ»

Ἐρωτήματα στόν κ. Διευθυντή τῶν «Κυθηραϊκῶν»
Ἀγαπητέ κ.Ἐμμ.Καλλίγερε,
Παίρνοντας ἀφορμή ἀπό το ἐρώτημα-διαμαρτυρία τοῦ Κυρίου μας Ἰη-

σοῦ Χριστοῦ προς τον ὑπηρέτη τοῦ Ἰουδαίου ἀρχιερέως Ἄννα, ὁ ὁποῖος 
τον ἐράπισε: «εἰ κακῶς ἐλάλησα, μαρτύρησον περί τοῦ κακοῦ˙ εἰδέ καλῶς, 
τί με δέρεις;» (Ἰωαν. 18,23), παρ΄ ὅτι κατηγορούμενος ἐνώπιον τοῦ ἀρχιερέ-
ως ἐσιώπα (πρβλ.Ματθ.26,63) και πρό τοῦ Πιλάτου˙ «οὐκ ἀπεκρίθη αὐτῷ 
προς οὐδέ ἕν ρῆμα ὥστε θαυμάζειν τον ἡγεμόνα λίαν» (Ματθ.27,14), θα σᾶς 
ἀπευθύνω ὡρισμένα καίρια ἐρωτήματα. Την ἀπάντησι να τήν δώσετε, ἄν 
εὐαρεστῆσθε, ὄχι σέ μένα, ἀλλά στό λογικό Ποίμνιο τῶν Κυθήρων και Ἀντι-
κυθήρων, το ὁποῖο διαταράσσετε ἐνίοτε μέ τίς συχνές ἄκριτες παρεμβάσεις 
σας στά τοπικά ἐκκλησιαστικά δρώμενα και με την δριμεῖα κριτική σας στόν 
Μητροπολίτη Κυθήρων και Ἀντικυθήρων.

«Ἄγει την ἀλήθειαν εἰς φῶς ὁ χρόνος», ἔλεγαν οἱἀρχαῖοι πρόγονοι 
μας. Ὁ χρόνος θα δείξῃ, κ.Καλλίγερε, ἄν ὁ διαρκής και ἀδυσώτητος «ἱερός» 
πόλεμος κατά τοῦ Ἐπισκόπου σας ἔχει κάποιο ἔρεισμα καί κάποια βάσιμη 
αἰτιολογία.Ἴδωμεν. Ὅμως, νομίζω πώς το ἠθικό δημοσιογραφικό σας χρέος 
εἶναι να ἀπαντήσετε εὐθέως καί τιμίως στάἀκόλουθαἐρωτήματα:

1.Στά «Κυθηραϊκά» τοῦ Σεπτεμβρίου 2021, στό πρωτοσέλιδο, δημο-
σιεύετε το ἄρθρο: «Σέ ἀνάκριση ὁ Μητροπολίτης Κυθήρων. Τά χειρό-
τερα ἕπονται;», με τή φωτογραφία μου. Ὁ τίτλος σας αὐτός προδιαθέτει 
δυσμενῶς τον ἀπληροφόρητο ἀναγνώστη. Ἐρωτᾶσθε λοιπόν: α.Δέν γνωρί-
ζετε τόν λόγο για τον ὁποῖο γίνεται ἡ ἀνάκρισις; Ἀνακρίνομαι για παράβασι 
καθήκοντος, κλοπές, για κατάχρησικαί ὑπεξαίρεσι χρημάτων, για ἱεροσυλία, 
για ἀρχαιοκαπηλεία, για ἀνήθικο βίο, για παραμέλησι τῶν ποιμαντικῶν κα 
ίπνευματικῶν μου ὑποχρεώσεων; β. Γιατί ἐξισώνετε την περίπτωσί μου 
αὐτή, πού εἶναι καθαρά θέμα συνειδήσεως και ἐπιτακτικοῦ Ἀρχιερατικοῦ 
χρέους για την τήρησι τῆς κανονικῆς και λειτουργικῆς τάξεως κατά τήν 
κορυφαία ἑορτή τῆς Χριστιανοσύνης, την τοῦ Ἁγίου Πάσχα, μέ τίς παλαι-
ότερες θλιβερές περιπτώσεις καί καταστάσεις ἀναξίων ρασοφόρων, πού 
ἀναστάτωσαν τό νησί, γι΄αὐτό και διερωτᾶσθε: «τά χειρότερα ἕπονται;». Δέν 
γνωρίζετε ὅτι ἡ ὑπό ἀνάκρισιν ὑπόθεσις θα ἐληγε ἀμέσως, ἐά νὑπέγραφα 
την δήλωσιν τῆς ἄνευ ὅρων συμμορφώσεως μου, «χωρίς καμμία διαφορο-
ποίηση»,προς πᾶσαν Συνοδικήν Ἀπόφασιν, ὅταν μάλιστα, ἐνίοτε, λαμβάνο-
νται κάποιες ὑπό την πίεσιν τῆς Κρατικής ἐξουσίας και ἀντίκεινται προς τάς 
Κανονικάς και Συνταγματικάς διατάξεις, (ὅπως π.χ. συνέβη με τό θέμα τοῦ 
παντελοῦς ἀποκλεισμοῦ τοῦ Χριστεπωνύμου Πληρώματος κατά τον πρῶτο 
καιρό τῆςἐπιδημίαςτοῦ κορωνοϊοῦ);

2.Στήν ἱστοσελίδα τῆς Ἱερᾶς Μητροπόλεως μας θα ἰδῆτε την ἰδικήν μου 
δήλωσιν, ἡ ὁποία βασίζεται εἰς την Ὁμολογία Πίστεως, πού δίδει ὁ Ἀρχι-
ερεύς πρό τῆς εἰς Ἐπίσκοπον χειροτονίας του, ἡ ὁποία διασφαλίζει ἀπο-
λύτως τόν πλήρη σεβασμόν και την ἀφοσίωσιν τοῦ Μητροπολίτου εἰς 
τάς ἐν Ἁγίῳ Πνεύματι καί κατά την Ἁγίαν Παράδοσιν τῆς Θείας Γραφῆς 
και τῶν Ἁγίων Οἰκουμενικῶν Συνόδων λαμβανομένας Ἀποφάσεις, 
ἀλλά και δεν ἐμποδίζει τον Ἀρχιερέα τοῦ Χριστοῦ να ἀρθρώνη λόγο 
Ὁμολογίας Πίστεως καί προασπίσεως τῶν θείων δικαιωμάτων (Ἱερῶν 
Δογμάτων καί Θείων Κανόνων, καθώς ἐπίσης και τῆς Κανονικῆς τάξεως) 
τῆς Ἁγίας ἡμῶν Ὀρθοδόξου Καθολικῆς Ἐκκλησίας ἔναντι τῶν παντοειδῶν 
αἱρέσεων και τῶν ἄλλων θρησκειῶν και παραθρησκειῶν, καθώς ἐπίσης καί 
κατά τῶν πάσης φύσεως «ἑτεροδιδασκαλιῶν» (πρβλ.Α’ Τιμ. 1,3 καί 6,3) καί 
«κενοφωνιῶν» (πρβλ.Α’ Τιμ.6,20 καί Β’ Τιμ.2,16). γ.Δέν εἶναι κατανοητόν ὅτι 
ὁ Ἐπίσκοπος τῆς Ἐκκλησίας δεν εἶνα ιἕνα ρομπότ ἤ ἄβουλο ὄν, συνερχό-
μενος σέ Ἱερά Σύνοδο Ἐπισκόπων, ἀλλά συμμετέχει ἐνεργῶς «ὀρθοτομῶν 
τον Λόγον τῆς Θείας Ἀληθείας», μέ θεολογικό, χριστοκεντρικό και ἐκκλη-
σιολογικό λόγο, και οὐδέποτε μέ κοσμικό, ἀντικείμενο στην «ὑγιαίνουσα 
διδασκαλία» (πρβλ.Α’Τιμ.1,10,Β’ Τιμ.4,3 Τιτ. 1,9 καίΤιτ.2,1),και ἀντιπολιτευ-
τικό λόγο; Αὐτάφρονῶ κα αὐτά ἀποτελοῦν τήν μακραίωνα παράδοσι για τον 
Ὀρθόδοξο Ἐπίσκοπο.

3. Τό πρωτοσέλιδο δημοσίευμά σας στά «Κυθηραϊκά» (Σεπτέμβρι-
ος 2021) ἐπιχειρεῖ να πείση τούς ἀναγνώστες σας ὅτι ἡ κατάστασι ςστήν 
Ἱερά Μητρόπολη Κυθήρων, μέ δική μου ὑπαιτιότητα, εἶναι τόσο ἔκρυθμη 
και ἀφόρητη, ὥστε νά χρειάζεται ἡ ἐφαρμογήτ ῶν διακινουμένων διαφόρων 
σεναρίων (παραπομπή στό Α/βάθμιοκαί Β/βάθμιο Συνοδικό Δικαστήριο-ἄν 
βεβαίως τό πόρισμα τοῦ ἀνακριτοῦ εἶναι θετικό-, ἐπιβολή πειθαρχικῆς ποι-
νῆς, ποινή ὁριστικῆς παύσης και ἀπομακρύνσεώς μου, θέμα διαδοχῆς, καί 
μάλιστα ὑπό ἐξαναγκασθέντος σέ παραίτηση ἱεράρχη κλπ.)Εὐτυχῶς, πού 
σημειώνετε ὅτι «τάἀκούει ὁ Θεός καί σκάει στά γέλια, καθώς μόνον Ἐκεῖνος 
κρατεῖ τό κλειδί τῶν ὅποιων ἐξελίξεων». Βγάλατε, λοιπόν, τίς ἀποφάσεις και 
τά συμπεράσματά σας (σύμφωνα με τά κυκλοφοροῦντα σενάρια, βέβαια) 
και ἐκφράσατε τούς «εὐσεβεῖς» πόθους σας, πού εὔκολα τούς ἀντιλαμβά-
νεται ὁ ἀναγνώστης σας.Εὖγε σας, εὖγε! Ἔτσι, ἀξιολογεῖτε και ἀνταμείβετε 
τούς ἀνθρώπους, καίδή ἱερωμένους πού σαν εἵλωτες ἐργάζονται νυχθημε-
ρόν για τά νησιά μας;

4. Ἄς ποῦμε ὅτι εἶναι εὔλογα καί πιθανά ὅλα τά παραπάνω σενάρια. 
δ.Τό σενάριο «ἀκόμη και τῆς οἰ κειοθελοῦς παραιτήσεώς μου» πόθεν τεκ-
μαίρετε; Εἶσθε καρδιογνώστης ἤ ἐγώ εἶπα κάπου κάτι τέτοιο; Ὄχι, κ.Καλ-
λίγερε, μεγάλη ἡ χάρις σας!, Παραιτοῦνται οἱὑπέργηροι καίδιανοητικῶς 
καίκινητικῶς ἀνίκανοι και ἀδύναμοι. Παραιτοῦνται οἱ ἔνοχοι καίοἱ ἔχοντες 
βεβαρημένο παρελθόν. Παραιτοῦνται οἱ ἐπίορκοι και ἠθικά καί πνευματικά 
ἐξοφλημένοι.

Θα ἀποχωρήσω μόνον, ὅταν ἡ Ἀνωτέρα προϊσταμένη μου Ἐκκλησι-
αστική Ἀρχή με δικάσῃ συννόμως και με καταδικάσῃ ἐπί προβλεπομένοις 
προς τοῦτο σοβαροῖς ἀντικανονικοῖς παραπτώμασι (δηλ. ἐπί παραβάσει 
Θείων και Ἱερῶν Κανόνων και τῶν Συνταγματικῶν διατάξεων, αἱὁποῖαι ἀφο-
ροῦν εἰςτά θέματα τῆς Θείας Λατρείας και εἰς τον σεβασμόν τῆς δογματικῆς 
διδασκαλίας τῆςὈρθοδόξου Καθολικῆς Ἐκκλησίας καίτῶν Ἱερῶν Κανόνων, 
πού ἔχουν Συνταγματικήν κάλυψιν και προστασίαν, ὡς ἐμπεριεχόμενα 
εἰςτόνΚαταστατικόν Χάρτην τῆς Ἐκκλησίας τῆς Ἑλλάδος, ὁ ὁποῖος ἀποτελεῖ 
νόμον τοῦ Ἑλληνικοῦ Κράτους Ν.590/1977).

5. Ἡ Ἐκκλησίατοῦ Χριστοῦ (διά τῆςἹερᾶς Συνόδου τῆςἹεραρχίας) ἐκλέ-
γει και ἐπιστρατεύει ἕνανἘπίσκοπο-Μητροπολίτη διά συγκεκριμένη ἐκκλη-
σιαστική διακονία καί ἡ ἴδια ἡ Ἐκκλησίατόν παύει, ὅταν, κατά τά ὡς ἄνω, 
συντρέχουν σοβαρά κανονικά και προσκρούοντα εἰς τάς ἀνωτέρω συνταγ-
ματικάς διατάξεις παραπτώματα. Θεωρῶ δε ταπεινῶς και το αἰσθάνομαι 
(και τοῦτο ἄς μη θεωρηθῆ ὡς ὑπεροψία) ὅτι καί ἡ Παναγία μας ἡ Μυρτιδιώ-
τισσα συνήργησε διά την ἐκλογήν μου ὡ ςΜητροπολίτου Κυθήρων. Πῶς; 
Ὅταν το νἸούλιοτοῦ 2002 προσεκλήθην ὑπό τοῦ μακαριστοῦ Προκατόχου 
μου Μητροπολίτου Κυθήρων κυροῦ Κυρίλλου ὡς ὁμιλητής στην Κληρικο-
λαϊκή Σύναξι τῶν Κυθήρων στον Ἅγιο Θεόδωρο και ἱερούργησα και στήν 
Παναγία μας την Μυρτιδιώτισσα, τήν παρακάλεσα θερμά διά τόἑξῆς θέμα: 
Ἐκεῖνοτόν καιρό Γέρων σεβάσμιος Μητροπολίτης Ἑπτανησιακῆς Ἱερᾶς Μη-
τροπόλεως ἐξέφρασε τήνἐπιθυμίαν του να τον διαδεχθῶ στόν θρόνο του. Το 
εἶπε τόσον εἰςἐμέ, ὅσον καί σέ στενούς συνεργάτας του και στόν γηραιό τότε 
ἅγιο Μητροπολίτη Ὕδρας Ἱερόθεο. Κατόπιν τούτου παρεκάλεσα ἐγκάρδια 
την Μυρτιδιώτισσά μας να πρεσβεύσῃ εἰς τόν Κύριον και Υἱόν της να δείξῃ 
καθαρά το Θεῖο θέλημα Του και να ἔλθω μετά ταῦτα ὡς προσκυνητής τῆς 
Μεγάλης Χάρης της.Καί ἐκείνη, σέ ἀπάντησιτοῦ αἰτήματός μου, συνήργησε, 

ὅπωςεἶπα, στήνἐκλογή μου χωρίς ἐγώνά κάμω τήν παραμικρή κίνησι και 
μέ ἔφερε γιά πάντα κοντά της. Ἡἴδια ἡ Μυρτιδιώτισσα μας θα μέἀπωθήσῃ 
ἀπότό νησί της, τώρα πού ἀνέρχομαι στόνΓολγοθᾶ μου, σέ περίπτωσι πού 
δεν εἶναι εὐχαριστημένη για τήν διακονία μου στο Μοναστῆρι της καίτ ό ἐδῶ 
ποίμνιο.

6.Πάντως, νά γνωρίζετε κ.Καλλίγερε, ὅτι, ἄν στούς δύσκολους αὐτούς 
καιρούς πού περνᾶμε, παραχωρήσῃ τον διωγμόν μου ὁ Πανάγαθος (γιατί 
σέ τέτοιες δύσκολες περιστάσεις ἐπιτρέπει σαν ἀντιστάθμισμα διωγμούς καί 
μαρτύρια), ὅπως ἐξ αἰτίας τῆς φοβερῆς Βασίλισσας Εὐδοξίας παρεχώρησε 
τόν διωγμό και την ἐξορία τοῦ Ἁγίου Ἰωάννου τοῦ Χρυσοστόμου, καθώς 
ἐπίσης και τοῦ Μεγάλου Ἀθανασίου, ἐξἀφορμῆς τοῦ ἀπηνοῦς πολέμου τῶν 
Ἀρειανῶν (ἀφοῦ ἐξορίσθηκε πέντε φορές ἐπί 16ἔτη, στά 46χρόνια τῆς Πα-
τριαρχείας του). Ἄν λέγω ἐπιτρέψῃ διωγμόν και ἀπομάκρυνσίν μου,(ἀφοῦ 
και ἐδῶ ἡ πολιτική ἐξουσία ἔχει την ἀνάμιξίν της, δεδομένου ὅτι ἡ κ.Ὑπουρ-
γός Παιδείας ἐξέφρασε ἐπισήμως την ἱκανοποίησιν της για την δίωξι τοῦ ἁγί-
ου Αἰτωλοακαρνανίας κ.Κοσμᾶ και ἐμοῦ και ἀπό αὐτό φαίνεται ὅτι ἡ δίωξίς 
μας εἶναι καί πολιτική), νά ξέρετε ὅτιθά φύγω με τό κεφάλι ψηλά, διότι δεν 
με ἐλέγχει ποσῶς ἡ συνείδησίς μου δι΄αὐτό πού κατηγοροῦμαι, ἤ διά παρά-
βασιν τοῦ Ἀρχιερατικοῦ μου καθήκοντος, και δε νθά φύγω νύκτα (γιατί και 
αὐτό το εἴπατε). Νύκτα φεύγουν οἱ κλέφτες, οἱ φονιάδες,οἱ ἀπατεῶνες, οἱ κα-
ταχρασταί, οἱ ἱερόσυλοι, οἱ ἀρχαιοκάπηλοι, οἱ σκανδαλοποιοί ἠθικῶν σκαν-
δάλων κλπ. Ἄν γιά κάποια ἀπό αὐτά ἔχετε νάμέ κατηγορήσετε, ἠμπορεῖτε 
ἔγκαιρα να τά καταθέσετε στον ἀνακριτή διά να ἐπιταχυνθῆ ἡ διαδικασία.

7. Ἐνῷ ἔτς ιἔχουν τά πράγματα με την ὑπόθεσι και το ἀντικείμενο τῆς 
ἀνακρίσεως, παραδόξως μοῦ ἐπιρρίπτετε εὐθύνες γιάτόν προκληθέντα τε-
χνητό δημοσιογραφικό θόρυβο, σαν να ἔχωἐγώ προκαλέσει συζητήσεις καί 
σχόλια καί κάποια ἀναταραχή στό νησί μας. Καίτ ό χειρότερο: ἄν ἐπαληθεύ-
σουν οἱ «προφητεῖες» σας, πάλι θα μοῦ ἐπιρρίψετε εὐθύνες και ὑπαιτιότητα 
γιάτήν κατάστασι πού θα ἐπακολουθήση. Πουθενά δεν σᾶς βρίσκουμε. Με 
ἄλλα λόγια δέν καταλαβαίνετε μέ τίποτε τον ἀγῶνα τοῦ Ἐπισκόπου σας νά 
πορεύεται σύμφωνα μέ τίς ἐπιταγέςτῆςἈρχιερατικῆς του συνειδήσεως και 
μέτ ό σύνθημα μακαριστοῦ ἀγωνιστοῦ Ἱεράρχου: «θέλομεν ἐλευθέραν και 
ζῶσανἘκκλησίαν», νάμήνεἶναι ὑπόδουλη στούς κρατικούς παράγοντες 
καί μηχανισμούς, ὅταναὐτοί παραβλέπουν και ἀγνοοῦν τίς, κατά τάὡςἄνω, 
Συνταγματικές και Ἱεροκανονικές ἐπιταγές.

8.Ἀναφερθήκατε στο ἐν λόγῳ δημοσίευμα, ἀλλά καί στη νἠλεκτρονική 
σας ἐφημερίδα,καί «στίςἀναταράξεις, πού ἔχει ἡ ἹεράΜητρόπολις μας, ἀπό 
τίς ἀποφάσειςτοῦ Μητροπολίτη κκ.Σεραφείμ σχετικά με τήν «κάθοδο» στά 
Κύθηρα διαφόρων ἀρνητῶν κληρικῶν και τῶν ἀναστατώσεων πού ἀκολού-
θησαν…».

Παρατηρῶ ὅτι συνεχίζετε νά παραβάλετε και νά παρομοιάζετε τούς 
Ἱερεῖς, πού ἔρχονται ἀπό ἄλλες Ἱ. Μητροπόλεις,μέ τούς Κληρικούς τῆς ἐπο-
χῆςτῶν σκανδάλων, πού συνετάραξαν τό νησί μας. Δεν εἶναι, ὅμως, αὐτό 
σωστό, κ.Καλλίγερε. Στον καιρό τῆς ἐπιδημίας τοῦ κορωνοϊοῦ ἦλθαν μέ 
κανονικά Ἀπολυτήρια δύο Κληρικοί, ὁ Ἀρχιμανδρίτης π.Χρυσόστομος πού 
διαβιοῖ στην Ἁγία Μόνη (τον ὁποῖο δεν ἔδιωξαν ἀπό τήν Ἱ. Μητρόπολη Λα-
γκαδᾶ, ὅπως ἐγράψατε, πρᾶγμα για το ὁποῖ μπορεῖ να σᾶς διαβεβαιώσῃ 
ὁ Γενικός Ἀρχιερατικός ἘπίτροποςΛαγκαδᾶ), καί ὁ πολύτεκνος Ἱερεύςτῶν 
Λογοθετιανίκων π.Ἐμμανουήλ.

Δε νἦλθαν ἀπότόἄγνωστοοἱ δύο αὐτοί Κληρικοί. Για τήν ἔνταξί τους 
στην ἹεράΜητρόπολί μας ὑπῆρξαν κριτήρια οὐσιαστικά καί πνευματικά, 
και ὄχι το ἄν εἶναι «ἀρνηταί» ἤ ὄχι.Μιλᾶτεγιά «ἀναστατώσεις πού ἀκολού-
θησαν». Ποιες εἶνα ιαὐτές; Ἄν ἐννοεῖτε για τον π.Χρυσόστομο τά γεγονότα 
τῆςἉγίας Μόνης, γι’ αὐτά ἀναφέρθηκα στόἔγγραφό μου προς τόν Πρόεδρο 
τῆςἘπιτροπῆς Ἐγχωρίου Περιουσίας Κυθήρων και Ἀντικυθήρων κ.Εὐάγ-
γελο Βενάρδο, πού ἔχε ιδημοσιευθῆ. Καίνά προσθέσω τά ἑξῆς: Ὁ ἐνλόγῳ 
Ἱερομόναχος ἀρνήθηκε μέν να δεχθῇ τίς δύο νεαρές γιατρίνες στο Μονα-
στῆριτῆς Ἁγίας Μόνης ὥρα 11.30 πρίν τά μεσάνυχτα, γιατί ἦταν μόνος του 
ἐκεῖ με τόν φύλακα τῆς Μονῆς, ὅταν ὅμως τοῦ συνέστησα νά παραμείνουν 
λόγῳ τοῦ Δεκαπεντισμοῦ, πού ἄρχιζε, και θάἔρχονταν και ἄλλα πρόσωπα, 
συμφώνησε. Το ἀποτέλεσμα ἦτανοἱ νεαρές αὐτές γιατρίνες νά φεύγουν κάθε 
βράδυ στίς 11.30 περίπου πρίν ἀπότό μεσονύκτιο καίνά ἐπιστρέφουν μετά 
12 ὧρες. Και ἔξω ἀπό το κελλί πού ἔμεναν να κρεμοῦντά «μπανιερά» τους 
και αὐτά νάτά βλέπουν οἱ προσκυνητές… Ἔμενα και ἐγώ ἕνα βράδυ στην 
Ἁγία Μόνη, τήν παραμονή τῆς ἑορτῆς τῆς Μεταμορφώσεως και με ἐπληρο-
φόρησε ὁ π.Χρυσόστομος ὅτι βγῆκαν ἀπό το κελλί τους γύρω στίς 12 τά 
μεσάνυκτα για να ἐξέλθουν ἀπό το Μοναστῆρι, ἀλλά ὅταν τόνεἶδαν νάβγαίνη 
ἀπό τήνἘκκλησία γύρισαν πίσω.

ε.Εἶναι ὡραῖα πράγματα αὐτά, κ.Καλλίγερε; Συμφωνεῖτε να γίνωνται 
αὐτά σέ Μοναστῆρι-Ἱερό Προσκύνημα; Γιά τέτοιες «ἀναστατώσεις» μιλᾶτε;

Και ἐπειδή ἐπανέρχεσθε στό θέμα τῶν ξένων Κληρικῶν, παραλλη-
λίζοντας τίς περιπτώσεις τους με ἐκεῖνες τοῦ θλιβεροῦ παρελθόντος, σᾶς 
παρακαλῶνάμοῦ κατονομάσετε μία, ὄχι πολλές, περίπτωσιἀπό τούς ξένους 
Κληρικούς, πού προξένησε ἠθικά σκάνδαλα, ἤ κατηγορήθηκε γιά κλοπή, 
ἱεροσυλία, ἀρχαιοκαπηλεία, κατάχρησι καί ὑπεξαίρεσι χρημάτων κ.λπ. 
Ὅλων των ἡ ἐπιλογή ἦταν προσεκτική. Κάποιοι ἔφυγαν ἀπότό νησί ἤ λόγῳ 
ἀσθενεία ςἑνός ἀπό τό ἱερατικό ζεῦγος ἤ τῶνπαιδιῶν τους (δυό περιπτώσεις 
στην Ἁγία Πελαγία καί μία στίς Καρβουνάδες) ἤ για ἄλλους οἰκογενειακούς 
τους λόγους. Και ἐπειδή ἀναφέρατε και ὀνόματα, ὁ προτελευταῖος Ἱερεύς 
τῶν Καρβουνάδων, ὁ π.Ἄγγελος, παρέμεινε ἕνα ἑξάμηνο περίπου καίἀνε-
χώρησε γιατί, λόγῳ τῆς ἀναγνωρίσεως ἀπό την Ἐκκλησία τῆς Ἑλλάδοςτῆς 
«Αὐτοκεφαλίας» στούςκαθῃρημένουςκαί σχισματικούς τῆς Οὐκρανίας 
(Οὐκρανικό ζήτημα), ἀπαιτοῦσενά διακόψω την μνημόνευσι τῆς Ἱερᾶς Συ-
νόδου στή Θεία Λειτουργία, πρᾶγμα πού δέν δέχθηκα.

Ἀναφερθήκατε καί στήν πρόσφατη ἀναχώρησι μετάθεσι τοῦπ.Θεολό-
γουστήν ἹεράΜητρόπολι Ἰωαννίνων. Ὁ π.Θεολόγοςἐζήτησετήν μετακίνησίν 
του, ἐπικαλεσθείς, κατ’ ἐπανάληψιν οἰκογενειακούς λόγους. Ἐδήλωσε ὅτι 
δέν φεύγει ἐξαἰτίας τοῦ συνεφημερίου του. Ἐσεῖς, ὅμως, χωρίς να ἐρωτήσε-
τε τούς ἁρμοδίους ἐσπεύσατε, ὡς συνήθως, νά γράψετε ὅτι ἔφυγε «ἐξαἰτίας 
διαφόρων προβλημάτων πού εἶχαν δημιουργηθεῖ μέ τούς κληρικούς πού 
προαναφέραμε», χωρίς νά κατονομάζετε κληρικούς καί συγκεκριμένα προ-
βλήματα. Δέν παραλείψατε νά χαρακτηρίσετε ὡς «παραίτηση» την ἀπό 7 
Ἰουλίου 2021 ὑποβληθεῖσα παραίτησι το ῦπ.Γεωργίου Ἀδικημενάκη γιά λό-
γους ὑγείας. Γιατί δε ἐρωτήσατε τον ἴδιο για νάσᾶςεἰπῆ τί συνέβη καί βγάλατε 
ἀπό φῆμες τό συμπέρασμά σας;

Ἀγαπητέκ.Διευθυντά,
Φαίνεται ὅτι αὐτήτή φορά ξεχείλισε το ποτῆρι τῶν πικρῶν αἰσθημάτων 

σας προς το νὑποφαινόμενο, ὁ ὁποῖος οὔτε ἐσᾶς, οὔτε κανένα ἄλλο, ἀλλ’ 
οὔτεκαίτόν τόπο μας ἔβλαψε. Πρίν ἀπό το ἔτος 2017, πού κατατέθηκε ἡ 
προσφυγή μας στο ΣτΕ για τά Ἱερά Προσκυνήματα Κυθήρων, με ἀφορμή 
την ἐπικαιροποίησι τοῦ Π.Δ. τοῦ ἔτους 1985, ὅταν συναντηθήκαμε στό σπίτι 
πού ἐνοικιάζω στην Ἀθήνα, σέ σχετική μας συζήτησι μοῦ εἴπατε ὅτι τό 92% 
τοῦ Κυθηραϊκοῦλαοῦ, ἐκτός κάποιων περιπτώσεων σέ μιά περιοχή τοῦ νη-
σιοῦ (πού δέντήν κατονομάζω για να μη σᾶς ἐκθέσω), εἶναι με τό μέρος 
τοῦ Μητροπολίτου. Ξαφνικά, ὅμως, μετά τήν προσφυγή στόΣτΕ (στήνὁποία 
προσβάλλεται τόἐπικαιροποιηθέν Π.Δ. για ἀντικανονικές και ἀντισυνταγμα-

τικές διατάξεις – τό Συμβούλιο τῆς Ἐπικρατείας θα τό κρίνῃ αὐτό) τά «μπα-
ράζ» τῶν «Κυθηραϊκῶν» καί κάποιου ἄλλου ὁμοϊδεάτου σας ἀπό τό βόρειο 
τμῆμα ἔπεσανκαί πέφτουν στον ἐπιζήμιο πλέον Μητροπολίτη σας. Και για 
νά χρησιμοποιήσω και ἐγώ κάποια φημολογία : ἡ πολεμική αὐτή κατά τοῦ 
Μητροπολίτου, με ἀποκορύφωματό πρωτοσέλιδο δημοσίευμα τῶν «Κυθη-
ραϊκῶν» τοῦ Σεπτ. 2021, ἀποσκοπεῖ στο να παρουσιασθοῦν τά δημοσιεύ-
ματα αὐτά στο ΣτΕ, πού θα ἐκδικάσητήνὑπόθεσιτῶνἹερῶν Προσκυνημάτων 
τον ἄλλο μῆνα 21 Ὀκτωβρίου, για να φανῆ ἡ «ἀναστάτωσις» τοῦ Κυθηραϊ-
κοῦ λαοῦ ἐξ αἰτίας τοῦ Μητροπολίτου. Κύριε ἐλέησον!

Τά ἐκρηκτικά αὐτά δημοσιεύματά σας, κ.Καλλίγερε, πού δεν ἀπεικονί-
ζουν την ἀλήθεια καίτήν πραγματικότητα, βλάπτουν και δέν προσφέρουν 
κάτι θετικό στόν τόπο. Σκεφθῆτε τή ζημιά πού προκαλοῦνοἱ διαβολές σας 
αὐτές («διαολίες» στήν τοπική διάλεκτο) καί πράξατε ἀναλόγως. Στά 17 χρό-
νια τῆς Ἀρχιερατείας μου δέν νομίζω ὅτι ἔδωκα την ἐντύπωσιστό Ποίμνιό 
μου ὅτι εἶμαι ἕνας ἀνεύθυνος, ἐπιπόλαιος, ἀνίκανος στην ἐκκλησιαστική δι-
οίκησι ἤ ἀδιάφορος Ἀρχιερεύς.

Κλείνω με την δήλωσί μου ὅτι ἐγώ μέν συγχωρῶ τούς διώκτες μου, 
«τούς ἐχθραίνοντας με ματαίως», ὁ Κύριος, ὅμως, καί Θεός μας θα συγχω-
ρήση ὅταν ἰδῆ ἔμπρακτη μετάνοια.

Μετά τιμῆς
† Ὁ Κυθήρων & Ἀντικυθήρων Σεραφείμ

Και η δική μας απάντηση
Συγγνώμη Σεβασμιώτατε, αλλά μάλλον δεν έχετε διαβάσει το σχετικό 

άρθρο, το οποίο, δεν περιείχε ούτε ένα σχόλιο, αλλά μόνον ειδήσεις, όπως 
είχαν δημοσιευθεί στον αθηναϊκό τύπο και σε εκκλησιαστικές ιστοσελίδες. 
Δηλαδή δεν έχετε καταλάβει ότι η Ιερά Σύνοδος σας κάλεσε σε απολογία 
για ανυπακοή και στη συνέχεια απεφάσισε να αναθέσει την υπόθεσή σας 
στον εκκλησιαστικό ανακριτή, μετά δε την ανάκριση θα ακολουθήσει η πα-
ραπομπή στα εκκλησιαστικά δικαστήρια, ανάλογα, βέβαια, με την πορεία 
της; Αυτό δεν γράψαμε, όπως έκαναν όλες οι εφημερίδες; Όσον αφορά όσα 
σενάρια ακολούθησαν και είδαν το φως της δημοσιότητος, ούτε αυτά τα έχε-
τε διαβάσει; Εξάλλου, μία μικρή περίληψη δημοσιεύσαμε, χωρίς καν να τα 
υιοθετούμε και, αντιθέτως, γράψαμε ότι μερικά από αυτά θα φέρουν μεγάλη 
αναστάτωση στον τόπο μας αν γίνουν πραγματικότητα, κάτι που μόνον εις 
βάρος σας δεν έπρεπε να το θεωρήσετε. Αυτό είναι το γράμμα και νόημα 
του τίτλου «τα χειρότερα έπονται;» και τα χειρότερα είναι τα σενάρια αλλαγής 
στο Μητροπολιτικό θρόνο και ειδικά με άνθρωπο που έχει παραιτηθεί της 
Μητροπολιτικής του έδρας με απαξιωτικό τρόπο. Είναι σαφέστατη η αναφο-
ρά, αλλά μάλλον δεν διαβάσατε με νηφαλιότητα τα ελάχιστα που γράψαμε 
ή, απλά, λόγω προφανούς συγχύσεως, δεν καταλάβατε απολύτως τίποτε, 
αφού φθάσατε να διαστρεβλώσετε και την σαφέστατη αντιδιαστολή με το 
παρελθόν. Έτσι στείλατε άλλη μία απανταχούσα, δυσνόητη, ως συνήθως, 
και για κάθε μία μας λέξη γράψατε μερικές εκατοντάδες με αρχιερατικές πο-
λυλογίες άνευ ιδιαιτέρου νοήματος. Αν θέλετε, πάντως, τη σημερινή γνώμη 
της πλειονότητος όσων Κυθηρίων παρακολουθούν την πολιτεία σας σχετικά 
με την πανδημία, γιατί αυτό είναι το πλέον κρίσιμο θέμα σήμερα, δεν έχετε 
παρά να κάνετε μία βόλτα και να ρωτήσετε όλους τους ανθρώπους και όχι 
μόνον μερικούς γνωστούς «ψεκασμένους» οπαδούς σας. Και μην ρωτήσετε 
κάποιους λαλίστατους κληρικούς σας, εξ αυτών που προσβάλλουν μέσω 
διαδικτύου όσους απεχώρησαν (αλήθεια εξ αιτίας τίνος;) εκ της Μητροπό-
λεως Κυθήρων και έχαιραν γενικής εκτιμήσεως. Ούτε όσους αρνούνται την 
ύπαρξη ιού ή όσους υπόσχονταν να τον «θεραπεύσουν» με την παγκοσμί-
ως άγνωστη ιατρική μέθοδο της «ορθοδόξου ομοιοπαθητικής», ή όσους δεν 
δέχονται το εκπαιδευτικό σύστημα της χώρας μας για τα μέλη των οικογενει-
ών τους ή δεν δέχονται να εμβολιασθούν και πολλούς ακόμη. Ρωτήστε απλά 
τους ιατρούς-κληρικούς που γνωρίζουν τη σχέση Επιστήμης και Θρησκείας. 
Και, αλήθεια, γιατί μας εγκαλείτε για ειδήσεις (και όχι απόψεις, που δεν γρά-
ψαμε στο κρινόμενο δημοσίευμα) αλλά, ασφαλώς, έχουμε κι εμείς δικαίωμα 
να διατυπώνουμε; Και κάτι ακόμη κρίσιμο. Μήπως στην Μητρόπολή σας 
δεν καταπατείται από μερίδα κληρικών ο Νόμος του Κράτους σύμφωνα με 
τον οποίο, όλοι πρέπει και εις τους ναούς να φορούν μάσκα; Αλλά, δεν εί-
σαστε εσείς ο ίδιος αυτός που, σύμφωνα με την προϊσταμένη σας αρχή, την 
Ιερά Σύνοδο, αρνηθήκατε να εφαρμόσετε τις αποφάσεις της και για το λόγο 
αυτόν σας παρέπεμψε εις την ανάκριση του Αγίου Αλεξανδρουπόλεως; Ή 
και αυτό είναι δική μας επινόηση; Αλλά, θα πείτε, αυτό δεν είναι δική μας 
δουλειά να το σχολιάσουμε (που είναι), αλήθεια γιατί δεν τηρείτε εσείς ο ίδιος 
τους Νόμους του Κράτους μας και βρίσκετε τρόπους να ταξιδεύετε χωρίς την 
τήρηση των υγειονομικών κανόνων, άρα θέτοντας εν δυνάμει σε κίνδυνο 
άλλους ανθρώπους; 

Ατελείωτος είναι ο κατάλογος όσων θα μπορούσαμε να γράψουμε ως 
απάντηση, ακόμη και απαντώντας λέξη προς λέξη στην πολυσέλιδη επι-
στολή σας, μένουμε όμως εδώ, αφού για όλα όσα ρωτάτε έχετε ήδη λάβει 
απαντήσεις από τα δημοσιεύματά μας στην ηλεκτρονική μας έκδοση. Και 
λυπούμεθα γιατί, τόσο εμείς, όσο και πολλοί άλλοι, επιχειρήσαμε, ο καθένας 
με τον τρόπο του, να σας προειδοποιήσουμε για όσα ακολούθησαν και έφε-
ραν τον μικρό μας τόπο στην κατάσταση αυτή. Δυστυχώς δεν καταλάβατε 
τίποτα, προφανώς εξ αιτίας κάποιας ισχυρογνωμοσύνης ή άλλου λόγου 
που αγνοούμε και προχωρήσατε σε πλήρη διαστρέβλωση όσων γράψαμε 
με τη γνωστή βυζαντινή τακτική. Δεν θα παρακολουθήσουμε άλλο αυτή την 
πορεία σας Σεβασμιώτατε. Σεβόμενοι το Σχήμα Σας, αλλά και την ηρεμία 
του τόπου θα σταματήσουμε εδώ. Μην το εκλάβετε ως αδυναμία, αλλά ως 
ύστατη προσπάθεια να αντιληφθείτε πού οδηγούν όλα αυτά, που τείνουν με 
τη στάση Σας να μετατρέψουν ένα ολόκληρο νησί σε μοναστική κοινότητα 
φανατικών. Σκεφθείτε το λίγο. Υπάρχει άνετος χρόνος. Και δεν έχουμε αλ-
λάξει άποψη για όσα γράψαμε πρόσφατα και τα έχετε αντιπαρέλθει, σχετικά 
με την άψογη ηθική σας στάση και την ποιμαντική σας πορεία, τα οποία 
επισημάναμε. Γι’ αυτό το λόγο το πλέον άτοπο στην επιστολή σας είναι η 
αναφορά σας για προσωπικό λόγο σε βάρος σας. Δηλαδή η δημοσίευση 
μίας είδησης που έγραψαν πολλές εφημερίδες εδώ εκλαμβάνεται ότι γίνεται 
για προσωπικούς λόγους; Αλλά επικαλείσθε και τη δήθεν φημολογία ότι «τα 
γράφουμε για να τα διαβάσει το ΣΤΕ». Μα το ΣΤΕ έχει αναβάλει πολλές 
φορές τη συζήτηση. Τώρα το κάναμε γι’ αυτό; Μέγα λάθος και μακράν ημών 
οποιαδήποτε παρόμοια τακτική. Για το λόγο αυτόν ευχόμαστε ειλικρινά να 
αλλάξετε γραμμή πλεύσης και να ακολουθήσετε, τουλάχιστον, όσα σας υπέ-
δειξε ο Αρχιεπίσκοπος και η Ιερά Σύνοδος. Που, σίγουρα, ούτε αυτοί, ούτε 
στο ΣΤΕ διαβάζουν την εφημερίδα μας για να τους έχουμε …..επηρεάσει. 
Και οι οποίοι ασφαλώς διαβάζουν την ειδησεογραφία στις αθηναϊκές εφημε-
ρίδες για τα έργα και τις ημέρες σας στην πανδημία, όπως και τις Ιερεμιάδες, 
τις οποίες συχνά εξαπολύετε για το «Ουκρανικό», τα εμβόλια και τις αποφά-
σεις της Κυβερνήσεως και της Ιεράς Συνόδου επ’ αυτών!

«Κ» 
Υ.Γ. Έχουμε την εδραία πεποίθηση ότι ο Θεός των Χριστιανών είναι 

Θεός της Αγάπης και όχι τιμωρός, όπως υπαινίσσεστε στην ακροτελεύτια 
φράση σας.



Ένας  δρόμος αναγκαίος, αλλά με ερωτήματα για το πλάτος
Έχουμε γράψει και άλλη φορά 

για την ανάγκη βελτίωσης, τόσο 
στο κεντρικό οδικό δίκτυο, που σε 
πολλά σημεία έχει μαύρα χάλια και 
είναι επικίνδυνο, όσο και σε δευτε-
ρεύοντες δρόμους, που συνδέουν 
οικισμούς ή αγροτικές περιοχές. 
Ένας από αυτούς τους δρόμους, 
που κατασκευάζεται αυτό τον και-
ρό και είναι από αυτούς που είχαν 
καταστεί αδιάβατοι, είναι αυτός 
που συνδέει τα Διακοπουλιάνικα 
στον Καραβά με το μικρό οικισμό 
Προγκί. Ορθώς, λοιπόν, η Δημοτι-
κή αρχή τον ενέταξε στο πρόγραμ-
μα οδοποιΐας και αποτέλεσε ένα 
μέρος του τρίπτυχου που χρημα-
τοδοτήθηκε από την Περιφέρεια 
(οι άλλοι δύο δρόμοι είναι προς 
Μελιδόνι, που έχει ολοκληρωθεί 
και Αγία Πελαγία-Αγία Αναστασία 
που έχει διανοιχθεί και είναι στη 

φάση της ολοκλήρωσης). Όμως, 
στο δρόμο προς Προγκί μερικοί δι-
ατύπωσαν μία ένσταση, όσον αφο-
ρά τη μελέτη του έργου, καθώς 
προβλέπει πλάτος του δρόμου αυ-
τού που, σύμφωνα με το έργο διά-
νοιξης που έχει ήδη γίνει, από 7,5 
μέχρι 9μ. Και θα πείτε ότι γιατί δεν 
λέμε το ίδιο και για το δεύτερο πα-

ραπάνω δρόμο που έχει παρόμοιο 
πλάτος. Γιατί, πρέπει μεν να γίνο-

νται έργα με προοπτική ετών, άρα 
φαρδείς δρόμοι, όμως εδώ έχου-
με στην αρχή του ένα ανυπέρβλη-
το εμπόδιο, αφού περνά μέσα από 
τον οικισμό και το πλάτος του είναι 
μόλις 2,5μ. Αυτό τον κάνει κατάλ-
ληλο μόνο για μικρά και στενά οχή-
ματα έτσι όπως είναι σήμερα η κα-
τάσταση, όμως οι δρόμοι πρέπει να  
γίνονται με προοπτικές. Σύμφωνα 
με τη μελέτη, όπως πληροφορηθή-
καμε, το πλάτος του δρόμου εκτός 
του οικισμού θα είναι 6μ και η εκ-
σκαφή έγινε σε μεγαλύτερο πλά-
τος. Αυτό ήταν που δημιούργησε 
κάποιες αντιδράσεις, ίσως για πε-
ριβαλλοντικούς και οικονομικούς 
λόγους, καίτοι δεν υπάρχει, νομί-
ζουμε, κανείς που να μην θεωρεί 
το έργο χρήσιμο και αναγκαίο για 
την περιοχή.

Τα Λιμάνια 
των Κυθήρων: 

Σύντομη 
Ιστορική 

Αναδρομή

προσφέρεται για την εξυπηρέτηση 
άλλων σκαφών. Ανάλογο πλεονέ-
κτημα εγγύτητας προς την απέναντι 
ακτή έχει και η Πλατειά Άμμος, η 
οποία επίσης εξυπηρετεί τουριστικά 
σκάφη. Σε αντίθεση, το λιμάνι του  
Καψαλιού στο  νότιο άκρο του νη-
σιού, έχει κάπως υποβαθμιστεί και 
έχουν περάσει πολλά χρόνια από 
την τελευταία φορά  που έγιναν βελ-
τιώσεις, ιδιαίτερα αναφορικά με την  
στατικότητα της προβλήτας.

Συμπερασματικά, χρειάστηκαν 
πάνω από εκατό χρόνια από την 
πρώτη κατασκευή του μικρού λιμε-
νοβραχίονα, το 1875, στο Διακόφτι, 
για να επιστρέψουμε εκεί από όπου 
ξεκινήσαμε - αν και σε άλλο σημείο - 
για την οριστική επιλογή του λιμανιού 
των Κυθήρων, αφού όλη αυτή την 
μακρά περίοδο «ψάχναμε» σε όλο το 
νησί για την ανεύρεση της  κατάλλη-
λης τοποθεσίας για την κατασκευή 
του κύριου λιμανιού του νησιού. 

 [Το υλικό για την συγγραφή 
αυτού του άρθρου αντλήθηκε 
από την δεξαμενή των πληρο-
φοριών και στοιχείων που έχω 
δημιουργήσει, μελετώντας τον 
Κυθηραϊκό Τύπο 100 και πλέον 
ετών (2328 φύλλα)]

! ΤΟ ΞΑΝΑΓΡΑΨΑΜΕ 
πριν χρόνια, αλλά δεν το πρόσε-
ξε κανείς. Μία πολύ απλή κίνηση 
για να αναβαθμιστούν λίγο μερι-
κές παραλές μας θα ήταν να φυ-
τευθούν μερικά δένδρα, όπου οι 
τοπικές συνθήκες το επιτρέπουν. 
Όλοι γινόμαστε μάρτυρες κάθε 
καλοκαίρι για όσους τρέχουν να 
καταλάβουν μία θέση για το …
κάρο τους στη σκιά κάποιου από 
τα λιγοστά δένδρα. Πόσο θα κό-
στιζε για την Εγχώριο ή το Δήμο 
να κάνουν ένα μικρό πρόγραμ-
μα και να προμηθευτούν λίγα 
δένδρα κάθε χρόνο, τα οποία 
να φυτέψουν σε όσες παραλίες 
είναι αυτό εύκολο. Μάλιστα στις 
περισσότερες παραλίες καταλή-
γουν ρέματα, τα οποία μπορεί να 
τροφοδοτούν με την αναγκαία 
υγρασία τα δένδρα αυτά που θα 
προσφέρουν πολλά στις παραλί-
ες μας.
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ΠΩΛΕΙΤΑΙ αγροτεμάχιο 
άρτιο και οικοδομήσιμο 6,5 
στρ. επί επαρχιακού δρόμου 
προς Ποταμό έναντι μάντρας 
αδελφών Μάκρα. Τηλ. 698 80 
59 507

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 440τμ 
εντός οικισμού Λογοθετι-
ανίκων, άρτιο και οικοδομή-
σιμο. Τηλ. 6946 466820

! από σελ. 10

ΠΩΛΕΙΤΑΙ η επιχείρηση 
εστιατορίου "ΚΑΛΕΡΗΣ" στην 
Αγία Πελαγία. 
Τηλ. 6972 715886 



! ΣΥΝΕΧΙΖΕΤΑΙ το πρό-
γραμμα αντικατάστασης των 
υδρομετρητών (ρολόγια) του 
νησιού και μέχρι τα μέσα Σε-
πτεμβρίου είχαν αντικατασταθεί 
2.000 περίπου από το σύνολο 
των 4.650 υδρομετρητών. Το νέο 
σύστημα, εκτός από τη δυνατό-
τητα έκδοσης λογαριασμών σε 
σύντομο διάστημα και όχι μετά 
από ….χρόνια δίνει τη δυνατότη-
τα τηλεμέτρησης, παρακολούθη-
σης των διαρροών, ανίχνευσης 
βλαβών, υπερκατανάλωσης και 
άλλων παραμέτρων με τελικό 
αποτέλεσμα την οικονομία στο 
νερό και  τον εντοπισμό βλαβών 
σε οικίες κλπ. Αναμένεται η εγκα-
τάσταση των νέων υδρομετρητών 
να έχει ολοκληρωθεί το αργότε-
ρο μέχρι τις αρχές του 2022, 
σύμφωνα με πρόσφατη ανακοί-
νωση του Δήμου.

! ΕΝΤΟΝΟ διάβημα δι-
αμαρτυρίας στην Τουρκική κυ-
βέρνηση απέστειλε ο Υπ. Εξωτε-
ρικών κ. Δένδιας για την τακτική 
της αλιείας τουρκικών αλιευτικών 
στα Ελληνικά χωρικά ύδατα και 
τα επεισόδια που δημιουργούν 
τουρκικά σκάφη που συνοδεύ-
ουν τα αλιευτικά. (Αφού «αλωνί-
ζουν» στο Αιγαίο οι Τούρκοι μόνο 
άλλη γλώσσα μπορούν να κατα-
λάβουν, αλλά……)

Την εικόνα αυτή, που δεν περιποεί τιμή σε κανένα,  αντικρίζουν όσοι επισκέ-
πτονται την παραλία Λυκοδήμου στην δυτική πλευρά των Κυθήρων, μοναδική 
προσβάσιμη παραλία για όλο το βόρειο τμήμα όταν φυσάει βοριάς ή βορειο-
ανατολικός άνεμος. Το σκηνικό συμπληρώνει ευμεγέθης σωλήνας που οδη-
γεί τα λύματα σε μεγάλων διαστάσεων δεξαμενή ακυρώνοντας την ομορφιά 
του τοπίου που συμπληρώνει η ωραία πετρόχτιστη πλατφόρμα με το κανόνι 
και από την οποία έχει κανείς εποπτεία όλου του κολπίσκου. 
Με την ευκαιρία αξίζει κανείς να αναρωτηθεί αν έχει φθάσει η στιγμή για 
κάποια οδικά έργα που θα προσφέρουν πρόσβαση και σε άλλες δυτικές πα-
ραλίες (Ρούτσουνας, Λυγία, Δίπορος) ανακουφίζοντας την πίεση που ασκεί-
ται στις, μετρημένες στα δάχτυλα του ενός χεριού, προφυλαγμένες από τον 
βοριά παραλίες (από την Πλατιά 'Αμμο, τους Φούρνους, τις παραλίες της 
Πελαγίας και την Κακιά Λαγκάδα μέχρι την Βλυχάδα, την Κομπονάδα και την 
Φυρή 'Αμμο στον Κάλαμο). 

Ν. Γκοτσίνας

Η εικόνα στου Λυκοδήμου
Η ΟΓΔΟΗ ΚΑΝΕΙ ΠΑΡΤΥ 

Ήταν Γενάρης μήνας γύρω στα 
1955. Είχαν περάσει περίπου δέκα 
μέρες από την ημέρα που άνοιξαν 
τα σχολεία μετά τις γιορτές των Χρι-
στουγέννων και να σου μια αντιπρο-
σωπεία από την ογδόη τάξη του Γυ-
μνασίου Κυθήρων στο γραφείο του 
Γυμνασιάρχη και ζητάει ακρόαση. «Τι 
συμβαίνει;» ρωτάει ο Γυμνασιάρχης. 
«Ξέρετε κ. Γυμνασιάρχα, ζητάμε να 
μας δώσετε την άδεια να κάνουμε 
ένα πάρτι» λέει ο πιο τολμηρός. «Τι 
έκανε λέει ; Πάρτι;» «Αύριο κ. Γυμνα-
σιάρχα είναι του Αγίου Αθανασίου 
και γιορτάζω, λέει κάποιος από το 
Κάτω Λιβάδι, που μέχρι εκείνη την 
ώρα κρυβόταν πίσω από τους άλ-
λους. Κάλεσα λοιπόν τους συμμαθη-
τές μου, αφού είναι η τελευταία χρο-
νιά που είμαστε μαζί. «Πολύ καλά. 
Σας δίνω δύο ώρες άδεια πέραν της 
ογδόης βραδινής. Στις δέκα θα ευ-
ρίσκεσθε όλοι στα σπίτια σας.» «Μα 
δεν θα προλάβουμε. Μέχρι να πάμε 
στο Κάτω Λιβάδι και να γυρίσουμε 
χρειάζεται χρόνος. Δώστε μας λίγη 
ώρα ακόμη» λέει πάλι ο πρώτος. 
«Αποκλείεται. Την άλλη μέρα έχου-
με μάθημα. Εάν ξενυχτήσετε, θα 
μου κοιμόσαστε επάνω στα θρανία. 
Μέχρι τις δέκα λοιπόν. Πηγαίνετε!» 
Έφυγαν, μετέφεραν τα μαντάτα και 

στους υπόλοιπους και αποφασίζουν 
όλοι, αγόρια και κορίτσια να πάνε 
στο πάρτι, με την ελπίδα ότι ούτε ο 
Γυμνασιάρχης, ούτε κανείς καθηγη-
τής θα παρακολουθούσε τις κινή-
σεις τους. «Αν αργήσουμε και λιγάκι 
θα δείξουν κατανόηση» σκέφτηκαν. 
«Ογδόη τάξη είμαστε. Τι τους νοιά-

ζει; Σε λίγους μήνες θα ξεσκολί-
σουμε» Όμως λογάριαζαν χωρίς 
τον ξενοδόχο. Γιατί υπήρχε κάποιος 
καθηγητής, τον οποίον αγνόησαν, ο 
οποίος και θα παρακολουθούσε και 
τον ένοιαζε και στο τέλος θα τους 
την έφερνε κιόλας. Συμφώνησαν 
λοιπόν το Γιάννη το Θεό με το ταξί 
και κανόνισαν να ξεκινήσουν αφού 
σκοτεινιάσει, από κάποιο απόμερο 
σημείο της Χώρας για να μη δώσουν 
στόχο. Είπαν στο Γιάννη ότι θα είναι 
πέντε-έξη άτομα, αλλά εκεί στα σκο-
τεινά στριμώχτηκαν μέσα στο ταξί 
πάνω από δέκα, χωρίς ούτε ο Γιάν-
νης να το πάρει καλά-καλά είδηση. 
Εκείνα τα χρόνια, μιλάμε για τα μέσα 
της δεκαετίας του πενήντα, τα παιδιά 
του Έξω Δήμου που πήγαιναν στο 

Γράφει ο 
Βασίλης Στ. Χάρος

Εύθυμες Ιστορίες
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ΚΑΙ ΒΥΤΙΟ ΜΕΤΑΦΟΡΑΣ 
ΛΥΜΑΤΩΝ

! στη σελ. 14



Τα μυστήρια με τους ναούς των Καρβουνάδων…

το ερώτημα αυτό θα παραμένει μέχρι 
να απαντηθεί, ενδεχομένως από μία 
άλλη διαθήκη! Δυστυχώς, η τακτική 
της κατεδάφισης ναών και ανέγερ-
ση άλλων στην ίδια θέση ή πλησίον, 
αποδείχτηκε για την περίπτωση αυτή 
καταστροφική, γιατί δεν μας άφησε 
στοιχεία και έτσι αναγκαζόμαστε να 
προχωρούμε σε υποθέσεις. Μάλι-
στα, έχει ιδιαίτερη σημασία ότι δεν 
έχουμε άλλη αναφορά για ναό του 
Σωτήρος στην Καρβουνάδα, παρά 
το γεγονός ότι υπήρχε αυτός ο ναός 
στην Καρβουνάδα ακόμη και στο όχι 
μακρινό χρονικά 1827. Ενδιάμεσα 
από τις χρονολογίες, κτήσεως (1670) 
και της διαθήκης του 1827 έχουμε 
μία ακόμη αναφορά σε ένα νοταρι-
ακό έγγραφο, που επίσης εντόπισε 
η Ελένη Χάρου. Συγκεκριμένα, το 
1743, δηλαδή ένα περίπου αιώνα 
μετά την αναφερόμενη ανέγερση 
του ναού από τον Μάρκο Μασέλο, 
αναφέρεται νοικοκύρης του ναού 
ένας μαστρο-Λέος Μασσέλος ποτέ 
παπά Καμίλο. Αυτός, όπως μαρτυ-
ρεί η σειρά των βαφτιστικών, πρέπει 
να ήταν απόγονος του κτήτορος και 
παρουσιάζει ενδιαφέρον το λατινο-
γενές βαφτιστικό του ιερέα πατέρα 
του.

Προς το παρόν  απάντηση στα 
κύρια ερωτήματα που τέθηκαν πα-

ραπάνω δίνει  ο προαναφερθείς 
Λέος Μασέλος του ποτέ Μάρκου 
με τη διαθήκη του, την οποία επίσης 
εντοπίζει η Ελένη Χάρου στο Ι.Α.Κ. 
και την οποία έχει καθαρογράψει και 
παρατίθεται στη συνέχεια.

Ε.Π.Καλλίγερος
1. Είναι ενδιαφέρουσα μία αναφορά 

στις απογραφές του 1721, σύμφωνα με 
την οποία, στον Άγιο Γεώργιο απογρά-
φεται ο ιερέας Μάρκος Μασσέλος του 
ποτέ Πέτρου, πιθανόν ο ίδιος ο κτήτωρ 
της Μεταμορφώσεως του Σωτήρος ή του 
Αγίου Γεωργίου, όπως αναφέρεται στις 
απογραφές. Στην ίδια ενορία απογράφε-
ται και ο αναφερόμενος στα νοταριακά 
έγγραφα Λέος Μασσέλος ως …νόθος 
γιος του παπά Μάρκου, ο οποίος έχει γιο 
Μάρκο!

Γ.Α.Κ. Τοπικό Αρχείο Κυθή-
ρων. Νοταριακό Αρχείο. Νοτάριος 
Ιωάννης Δαρμάρος, Βιβλίο Διαθη-
κών 7, φ18v,19rv.

Διαθήκη Λέου Μασέλου του 
ποτέ Μάρκου.

«Εις δόξαν Χριστού αμήν. Έτι 
από της Θείας και ιεράς αυτού 
οικονομίας χίλια οκτακόσια είκο-
σι επτά, Μηνός Αυγούστου δώδε-
κα, έτος παλαιόν και αυγούστου 
εικοσητέσσαρες εις χωρίον Καρ-
βουνάδες Κυθήρων.

Την σήμερον εκράχθηκα 
εγώ ο Νοτάριος ομού με τους 
κάτωθεν παρακαλεμένους αξι-
οπίστους και υπογεγραμμένους 
μάρτυρες από τον κυρ Λέο Μα-
σέλο ποτέ Μάρκο, εις την σπιτο-
κατοικίαν του εις το παρων χωρί-
ον Καρβουνάδες, Κυθηρέος και 
υπίκοος Ιώνιος από εμένα τον 
νοτάριον καλώτατα εγνωρισμέ-
νος, εις την οποίας ερχόμενος  
τον ερώτησα την αιτίαν διά την 
οποίαν με επροσκάλεσεν και αυ-
τός μου απεκρήθη με καθαράν 
και αίτιμον λαλιάν, των μαρτύρων 
ακουόντων ότι σε επροσκάλεσα 
επειδή να είμαι γυραλαίος και 
ασθενής και κατάκοιτος εις τον 
κράβατον καιδηλιόντας το κοι-
νόν ποτήριον του θανάτου μην 
ανέτοιμον και αδιόρθοτον , να 
διορθόσω την ψυχήν μου και να 
διορίσω τα ιντερέσα μου. Ακούο-
ντας εγώ ο γράων την αιτίαν της 
προσκαλέσεώς μου , τον ερεύ-
νησα επημελώς ομού με τους 
μάρτυρας αν έχη τον νουν, τας 
φρένας, την ακοήν και την λαλιάν 
καθαράν, τα οποίαχάρητι θεία 
καλώς έχη και έτζη του είπα να 
διορήζη και θέλω γράψη την γνώ-
μην του. Άρχησε λοιπόν τοιού-
τοις λογής εμπρότοις αφήνο τοις 
πάση χριστιανοίς την εν χρηστό 

αγάπην και τελείαν συγχώρησιν, 
την οποίαν ζητώ    και εγώ απ’ αυ-
τούς όπως Κύριος  σπλαχνησθή 
τα πλημελήματά μου και γένη ίλε-
ος εις την αμαρτολήν μου ψυχήν

Ύστερα λέγη, αφ’ ου με πα-
ραλάβη το κοινόν ποτήριον του 
θανάτου θέλω να ενταφιάσουν 
το αμαρτολόν μου σώμα εις τον 
ναόν του σωτήρος Χριστού, οπού 
είναι ενωμένος ο αυτός Ναός με 
τον Ναόν του μεγαλομάρτυρος 
Γεωργίου, εις τον οποίον ναόν 
του σωτήρος Χρηστού, αφήνω 
ένα σαρανταλείτουργο, εις τον 
ναόν του αγίου Γεωργίου άλλο 
ένα, εις την υπεραγίαν Θετόκον 
την Πολιανιάνηκην άλλο ένα και 
αυτά διά μίαν φωράν τόσον να 
μου τα κάμνουν οι κατά καιρού 
εφημέριοι μετά τον θάνατόν μου 
πληρόνοντάς τα ο κάτωθέν μου 
κληρονόμος οπού θέλω διορή-
σω, έτη λέγη ο αυτός τεσταδόρος 
Λέος ότι με το να χρεοστή γρόσια 
εκατόν της ποτέ του θυγατρός 
Μαρίας, γυνής του Αθανάση 
Λουράντου ποτέ Αντώνη, ρέστο 
προικίου της και με το να του 
έδωσα του άνωθέν μου γαμρού 
Αθανάσηγρόσια σαραντατέσσα-
ρα, από την χρονέα απού επήρεν 
το αμπέλη από τον ποτέ Δημήτρη 
Κωτάκη και αυτά του τα έδω-
σα δια να μου δήδη την εμησίν 
ιντράδα του αυτού αμπελήου έως 
οπού ήθελα ζω………………………
……………………………………………
………………………….…………………
………………………………….

Ιωάννης Φατζέας παρακαλε-
μένος από τον άνωθεν τεσταδό-
ρο Λέο να υπογράφω διά αυτόν 
μην ηξεύροντας [να γράφει} ο 
οποίος βεβαιονη ως άνωθεν.

Διμίτρυς Καλοκερνός μαρτυ-
ρας παρόν.

Παναγιώτης Μαρσέλος μάρ-
τυρας παρόν.

Ιωάννης Δαρμάρος ποτέ Γε-
ωργίου, Νοτάριος». 

Ελένη Χάρου

! ΤΙΣ ΕΠΙΠΤΩΣΕΙΣ και τις 
διαφορές από την προϊσχύουσα 
κατάσταση σχετικά με τις νέες αντι-
κειμενικές αξίες εξετάζουμε σε 
συνεργασία με λογιστική εταιρεία 
που έχει καλή γνώση για  το νησί, 
αλλά ακόμη δεν έχουμε σχηματίσει 
ακριβή εικόνα. Η πρώτη εντύπωση 
δείχνει να μην έχουμε σημαντικές 
διαφορές, όμως υπάρχουν ακραίες 
περιπτώσεις που χρήζουν ιδιαίτε-
ρης εξέτασης. Ελπίζουμε στο επό-
μενο να έχουμε νεότερα.

Η ΟΓΔΟΗ ΚΑΝΕΙ ΠΑΡΤΥ 

Γυμνάσιο, έμεναν στη Χώρα. Δεν 
υπήρχαν λεωφορεία να τα πηγαινο-
φέρνουν. Έφυγε το ταξί, μαζεύτηκαν 
και άλλοι συμμαθητές από τα γύρω 
χωριά και άρχισε το ξεφάντωμα στο 
πολύ φιλόξενο, από παράδοση, σπίτι 
του συμμαθητή τους που φημιζόταν 
και για το καλό κρασί που διέθετε. 
Μαζεύτηκαν τελικά δέκα οκτώ από 
τους είκοσι μαθητές της ογδόης. 
Δύο μόνο δεν μπόρεσαν να πάνε. 
Αυτός λοιπόν ο καθηγητής, που 
όπως είπαμε τους την έφερε, όσο 
διαρκούσε το πάρτι βρισκόταν σε 
αναμμένα κάρβουνα. Είχε χάσει τον 
ύπνο του. Βγήκε στους δρόμους στη 
Χώρα και έπαιρνε τράτους. Οχι πως 
τον ένοιαζε που γλεντούσαν τα παι-
διά, τον ένοιαζε που στο πάρτι συμ-
μετείχε και η εκλεκτή της καρδιάς 
του, μαθήτρια κι αυτή της ογδόης. 
Εκείνο το βράδυ όσο τη σκεφτόταν 
να γλεντάει με τόσους νεαρούς, του 
ερχότανε τρέλα. Σου λέει μέσα στο 
ξεφάντωμα και στο φαγοπότι πολ-
λά μπορεί να συμβούν. Και μετά θα 
στριμωχτούν όλοι στο ταξί, βάλε με 
το νου σου τι μπορεί να γίνει. Την 
έστησε λοιπόν επάνω στου Καρβέλα 
στην είσοδο της Χώρας και περίμε-
νε. Κατά τις τρείς τα ξημερώματα 
να σου και εμφανίζεται το ταξί. Τους 
κάνει τσακωτούς την ώρα που απο-
βιβάζονταν. « Έννοια σας και θα 
σας συγυρίσω!» τους λέει. Την άλλη 
μέρα βγάζει όλη την τάξη αναφορά 
και εισηγείται την παραδειγματική 
τιμωρία τους. Το παράπτωμα ήταν 
βαρύ. Κυκλοφορούσαν πέραν του 
κανονισμένου ωραρίου χωρίς τον 
κηδεμόνα τους! Εκείνη τη μέρα στο 
Γυμνάσιο υπήρχε αναβρασμός. Λίγο 
μάθημα έγινε. Ο σύλλογος των κα-
θηγητών συνεδρίαζε συνεχώς. Το 
ένα συμβούλιο διαδεχόταν το άλλο. 
Τελικά αργά το μεσημέρι βγήκε η 
απόφαση. Τριήμερη αποβολή για 
όλους που συμμετείχαν στο πάρ-
τι, εκτός από αυτόν που γιόρταζε. 
Αυτός τη γλίτωσε. Παρόλο που ο 
καθηγητής εκείνος, αυτόν είχε πε-
ρισσότερο άχτι σαν ηθικό αυτουργό, 
εν τούτοις ο σύλλογος των καθηγη-
τών τον απάλλαξε. Δεν μπορούσε 
να στοιχειοθετηθεί παράπτωμα για 
αυτόν. Ούτε το ωράριο παραβίασε, 
ούτε χωρίς τον κηδεμόνα του ήταν. 
Η απόφαση έλεγε και λεπτομέρειες 
για το τρόπο επιβολής της ποινής. 
Για να μη διαλυθεί η τάξη για τρεις 
μέρες, χωρίστηκαν οι τιμωρημένοι 
σε τρεις ομάδες. Η τιμωρία της πρώ-
της ομάδας θα άρχιζε την επομένη, 
μετά θα έπαιρνε την αποβολή της 
η δεύτερη ομάδα και στη συνέχεια 
η τρίτη. Έγινε ετεροχρονισμός. Ο 

εορτάζων μέχρι να τελειώσουν οι 
αποβολές είχε χάσει τον ύπνο του. 
Μια και δεν ανήκε στα ξουράφια της 
τάξης, τον ζόριζε το γεγονός ότι η 
δύναμη της τάξης είχε αισθητά ελατ-
τωθεί και η πιθανότητα να σηκωθεί 
στο μάθημα ήταν πολύ μεγάλη. Πέ-
ρασαν οι μέρες, τελείωσαν οι απο-
βολές, ξαναμπήκε η τάξη στο ρυθμό 
της και βρήκε κι αυτός την ησυχία 
του. Όλα αυτά τα παιδιά που σε λί-
γους μήνες σκόρπισαν στα τέσσερα 
σημεία του ορίζοντα και πρόκοψαν 
με τα εφόδια που τους έδωσε το αυ-
στηρό σχολείο τους, δεν κράτησαν 
κακία σε κανέναν. Θυμούνται με νο-
σταλγία τα μαθητικά τους χρόνια και 
τους καθηγητές τους. Θυμούνται το 
πάρτι τους και γελάνε που έγινε αιτία 
να αναστατωθεί για λίγο το Γυμνά-
σιο. Μόνο αυτός που γιόρταζε έχει 
μια κακή ανάμνηση από όλη αυτή 
την ιστορία. Δε ξεχνά με τίποτε, ότι 
για δέκα μέρες χρειάστηκε να πηγαί-
νει διαβασμένος στο σχολείο. 

Βασίλης Σταύρου 
Ιερέως Χάρος 

ΥΓ. Η ιστορία αυτή είναι γνωστή 
σε όλους εμάς που βρεθήκαμε πρίν 
65 χρόνια στα θρανία του Γυμνασίου 
Κυθήρων. Όμως τις λεπτομέρειες 
διηγήθηκε στον γράφοντα ο αξέ-
χαστος Τζώρτζης Καρύδης ο πρόε-
δρος του Κ.Σ.Α, που ήταν τότε στην 
ογδόη και συμμετείχε στο πάρτι. Επί-
σης και ο εορτάζων αγαπητός φίλος 
και συνάδελφος, κάποιες λεπτομέ-
ρειες πρόσθεσε και αυτός
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! από σελ. 13

ΠΩΛΕΙΤΑΙ παλαιά οικία στην 
Αγία Πελαγία, στην Α΄ ζώνη 
με μοναδική θέα, 70μ. από τη 
θάλασσα. Τηλ. 6942 566657.

! από σελ. 8

! ΑΠΟΛΥΤΑ αξιόπιστες πλη-
ροφορίες μη επιδεχόμενες διάψευ-
σης, αναφέρουν ότι, τουλάχιστον μέ-
χρι τις 13 Σεπτεμβρίου, οι αρμόδιες 
αρχές στη Νεάπολη δεν επεδείκνυ-
αν τον οφειλόμενο υπηρεσιακό ζήλο 
στην επίδειξη των βεβαιώσεων εμβο-
λιασμού σε όσους ταξίδευαν στα Κύ-
θηρα με αποτέλεσμα να διέρχονται 
όλοι σχεδόν χωρίς κανένα έλεγχο, 
ανάμεσα σε αυτούς δε και αρκετοί 
επώνυμοι, οι οποίοι δεν είχαν εμβο-
λιασθεί και βρήκαν αυτή την «τρύ-
πα» για να φθάσουν στα Κύθηρα. 
Λίαν επικίνδυνη πρακτική, η οποία 
θα έπρεπε να επισύρει βαριές κυ-
ρώσεις, καθώς υπήρχε κίνδυνος για 
τους νομίμως ταξιδεύοντες. Ακούνε 
εκεί στο Υπουργείο Ναυτιλίας ή όχι;



ΔΕΝ ΞΕΡΩ πόσοι ξέρετε για 
τη μόδα στις βαφές των μαλλιών, 
ασφαλώς όμως οι κυρίες ανα-
γνώστριες θα ξέρουν. Υπάρχουν 
όμως και κύριοι που ενδιαφέρο-
νται. Και δεν εννοώ αυτούς με 
τα παράξενα μαλλιά, τα πανκ, τα 
καρφιά και τα σχετικά. Εννοώ σο-
βαρούς κυρίους… Το καλοκαίρι 
φέτος, λοιπόν, ένας νεαρός που 
είδε κάπου αυτή τη μόδα θέλησε 
να την δοκιμάσει και ρώτησε πώς 
γίνεται τον κουρέα που πήγε να 
κουρευτεί. Τώρα, για να πω την 
αλήθεια δεν ξέρω τι του χάλαγε τη 
μανέστρα με τον πελάτη του, αλλά 
του είπε ευγενικά ότι αυτός δεν 

ξέρει από αυτές τις νέες μόδες 
και καλλίτερα να πάει απέναντι 
στην κομμώτρια να ρωτήσει. Μία 
και δύο, λοιπόν, πάει απέναντι κι 
η καημένη, μόλις άκουσε τι θέ-
λει, μετά δυσκολίας συγκράτησε 
τα γέλια της, καθώς φαντάστηκε 
πώς θα φαινόταν το κεφάλι του 
νεαρού μόλις κυκλοφορούσε έτσι 
στα ….ορεινά του νησιού. Είχε 
όμως την πρόνοια να του πει ότι 
θα το …ψάξει, πριν αναλάβει να 
τον μετατρέψει σε μασκαρά  το 
κατακαλόκαιρο. Εν τω μεταξύ ο 
κουρέας δεν είχε προλάβει να την 
ενημερώσει και σε λίγο καταφθά-
νει κι αυτός με ένα κουτί μπογιά 

για κουφώματα που πήρε από τον 
Καλούλα. Μόλις τον είδε η κομ-
μώτρια τον ρώτησε γιατί κουβαλεί 
ΒΙΒΕΧΡΩΜ, αλλά αμέσως κα-
τάλαβε ότι της έφερνε τη μπογιά 
για να κάνει τις ανταύγειες  στο 
κεφάλι του πελάτη. Εννοείται ότι 
οι παριστάμενοι από τα διπλανά 
μαγαζιά που κατάλαβαν το …λε-
πτό χιούμορ των δύο επαγγελμα-
τιών έσκασαν στα γέλια. Αν μάθω 
και τη συνέχεια, αν δηλαδή προ-
χώρησε κάποιος εκ των δύο στην 
εκτέλεση  της παράξενης συντα-
γής στο κεφάλι του ιδιόρρυθμου 
πελάτη τους θα σας το γράψω 
σίγουρα.

Θα ψηλώσει στα…
γεράματα

Στη φωτογραφία μπο-
ρείτε να διακρίνετε πασί-
γνωστο και πολυπράγμο-
να Κυθήριο, συνταξιούχο 
εκπαιδευτικό, παλαίμαχο 
ασφαλιστή και πολλά άλλα 
να ποζάρει με έναν Αντε-
τοκούμπο. Βέβαια ο δικός 
μας δημιούργησε και κά-
ποιο κόμπλεξ στο νεαρό 
μπασκετμπολίστα, καθώς ο 
τσιριγώτης του ρίχνει κάτι 
εκατοστά (σε μέτρα….) στο 
μπόι. Τι γυρεύανε μαζί δεν 
ξέρω, μάλλον όμως ο Αντε-
τοκούμπο ήθελε να συστή-
σει τον Κοσμά στο ΝΒΑ για 
να μπορέσει η ομάδα του 
να πάρει και κανένα πρω-
τάθλημα. Τώρα ο τσιριγώ-
της δεν ξέρω τι ήθελε τον 
ψηλό. Μάλλον να τον κατε-
βάσει στα Βαρυπατιάνικα 
για να παίρνει τα πεσκέσια 
από την πλατεία χωρίς να 
χρειάζεται να ανεβαίνει 
τόση ανηφόρα. Ο ψηλός 
ίσως φτάνει ίσα-ίσα στην 
πλατεία!

Ο λεβιές του Δρυμωνιάτη! 

Δεν πίστευα στα μάτια μου, όμως τον είδαν όλοι, 
το Δρυμωνιάτη στο τρακτέρ να κάνει... πισωκώλι! 
Γιατί θαρρώ το μάθατε, το νέο που γυρίζει, 
ότι αγόρασε τρακτέρ και όλο ζωβγαρίζει!
Λιόφυτα κάνει και σπορές, πρεβόλια, μπαμπακίες, 
και ό,τι άλλο του ερθεί, τουτέστιν μα@@κίες.
Δεν ξέρετε τι έπαθε ο παπά Παναγιώτης, 
ο δόλιος δεν κατάλαβε, την έπαθε σα.. Χιώτης! 
Ο Δρυμωνιάτης πρότεινε να συνεταιριστούνε, 
ζωβγάρια για να κάνουνε και ό,τι χρειαστούνε! 
Έτσι λοιπόν αγόρασε κι αυτός στο μερτικό του, 
μία γαϊδάρα.. γαλανή κι έφερε στο χωριό του! 
Μα όταν συναντήθηκαν τα δυό.. ζωβγαλατία, 
ο γάιδαρος ξιπάστηκε κι έσπασε τα σκοινία! 
Όπως καταλαβαίνετε ζωβγάρι δεν εγίνει, 
αλλού επήγε ο παπάς κι αλλού το... κομποσκίνι! 
Ας είναι, έφτασ' η στιγμή π' ο Γιώργης εχρειάστη, 
να βγάλει δίπλωμα τρακτέρ, άλλο κακό μη πάθει! 
Όμως εδώ βοηθήστε με, να ‘ναι καλή σας ώρα, 
γιατί θα σκάσω, δε μπορώ ν’ αντέξω αυτή τη... μπόρα! 
Ο δάσκαλος κι ο μαθητής εις τη φωτογραφία, 
φαίνεται να 'χουν πρόβλημα, ψάχνουνε τα βιβλία; 
Ή   το λεβιέ εχάσανε π’ ανάμεσα  εβάστα; 
Αν ειν' αυτό Γιωργάκη μου... κατούρατα και βράστα! 

Ανδρέας Λουράντος Κονταράτος. 

ΜΠΟΡΕΙ να έχει κανείς το δι-
καίωμα (προς το παρόν….) να μέ-
νει ανεμβολίαστος μέχρι να κατα-
στεί υποχρεωτικός ο εμβολιασμός, 
όμως κανένας δεν έχει το (ηθικό) 
δικαίωμα να παροτρύνει τους άλ-
λους να κάνουν το ίδιο, καθώς θέ-
τει σε κίνδυνο ανθρώπινες ζωές, 
εκουσίως ή ακουσίως αδιάφορο. 
Αν αυτός ο κάποιος είναι κληρικός 
κάνει διπλό ηθικό παράπτωμα και 
αν παροτρύνει τα παιδιά του να τί-
θενται αντίθετα στον εμβολιασμό 
τότε «εγκληματεί» κυριολεκτικά και 
μεταφορικά, καθώς θέτει έμμεσα 
τις ζωές τους σε κίνδυνο. Άραγε 
αυτά λένε τα ευαγγέλια και η χρι-
στιανική θρησκεία; Μην ρωτάτε 
ποιος το έκανε, αλλά απλά θα σας 
γράψω τι έκανε και κρίνετε μόνοι 
σας. Μία μικρή ομάδα μικρών παι-
διών, στην οποία κυριαρχούσαν τα 
παιδάκια του παπά,  έπαιρναν μία 
ημέρα το μπάνιο τους στη θάλασ-
σα σε όμορφο παραθαλάσσιο των 
Κυθήρων και αντί να παίζουν το 
….τσιγκολελέτα φερ’ ειπείν τρα-
γουδούσαν ρυθμικά, προφανώς 
καλά δασκαλεμένα από τους γο-
νείς τους:

-Κά-τω οι μά-σκες. Κά-τω τα 
τεστ. Κά-τω τα ε-μβό-λι-α!

Ασφαλώς θα συγχαρείτε κι 
εσείς τους γονείς των παιδιών αυ-
τών και θα επικροτήσετε τις διδα-
χές στα παιδιά τους, καθώς αυτά 
ακριβώς δίδασκε Αυτός που ήρθε 
στον κόσμο να τον σώσει από την 
αμαρτία. Ήμαρτον, Κύριε, ου γαρ 
οίδασι τι ποιούσι….

ΑΛΛΟΣ ρασοφόρος, που 
έπαιρνε το δείπνο του σε γνωστή 
ταβέρνα του νησιού, φρόντισε να 
εκφράσει εμμέσως πλην σαφώς 
την πλήρη δυσαρέσκειά του στους 
εργαζομένους εκεί γιατί …φορού-
σαν μάσκα. Μάλιστα τους ρώτησε 
και αν έχουν εμβολιασθεί και μόλις 
έλαβε θετική απάντηση έκανε ακό-
μη πλέον αισθητή τη δυσαρέσκειά 
του κάνοντας μία άκρως απαξι-
ωτική γκριμάτσα και ψελλίζοντας 
μερικά ακαταλαβίστικα, αλλά με 
εμφανή βούληση να μεμφθεί τον 
εμβολιασμό. 

Είδατε πού οδηγεί ο φανατι-
σμός; Και δη ο φανατισμός που θέ-
τει σε κίνδυνο ανθρώπινες ζωές. 
Μάλιστα η πρόχειρη δικαιολογία 
ότι «τους ήθελε ο Θεός κοντά του 
και τους πήρε» για τα θύματα της 
πανδημίας αποτελεί επιτομή αμο-
ραλιστικής νοοτροπίας και πλήρη 
παρανόηση των χριστιανικών διδα-
χών. Μήπως αυτό θα το έλεγαν «αί-
ρεση» οι πατέρες της Εκκλησίας; 

ΥΠΑΡΧΕΙ κληρικός στα Κύθη-
ρα που απειλεί εργαζόμενους στο 
ναό ότι θα τους διώξει αν εμβολι-
αστούν ή φοράνε μάσκα; ΥΠΑΡ-
ΧΕΙ! Υπάρχει συνάδελφός του που 
στέλνει μηνύματα με το κινητό, 
αλλά το λέει και στις εκκλησίες 
ότι δεν θα μεταλαμβάνει όσους 
ξέρει ότι εμβολιάστηκαν; ΥΠΑΡ-
ΧΕΙ! Υπάρχει άλλος που λέει στους 
εμβολιασμένους ότι σε τόσες μέ-
ρες θα πεθάνουν; ΥΠΑΡΧΕΙ. (Το 
ό,τι ακόμη ζουν δεν τον έχει απα-
σχολήσει φαίνεται, παρά το ό,τι 
πέρασε η …προθεσμία). Υπάρχει 
κανένας σοβαρός άνθρωπος στον 
πλανήτη  που δεν θεωρεί όλα αυτά 
την απόλυτη μισαλλοδοξία; Μάλ-
λον ΟΧΙ. 

ΚΑΙ ΤΟ ΚΕΡΑΣΑΚΙ. Όλοι ξέ-
ραμε και πρώτος η αφεντιά μου ότι 
στη μεγαλύτερη κυθηραϊκή εορτή 
της Μυρτιδιώτισσας δεν θα ερχό-
ταν φέτος κανένας Δεσπότης για 
τους λόγους που έγραψε αυτή η 
εφημερίδα και όλες οι μεγάλες, 
μετά τις αρχιερατικές  απολογίες 
του Αυγούστου. Μερικοί μάλιστα 
δεν σήκωναν ούτε το τηλέφωνο. 
Κι επειδή κάπως έπρεπε κι ο δικός 
μας να δικαιολογήσει την απόστα-
ση που τήρησαν (άλλοι λένε, πως 
το πέρασε για βροχή…..) έλεγε σε 
κάθε γιορτή στον καφέ που ακο-
λουθούσε ότι ο ένας δεν μπορεί, 
ο άλλος έχει ρευματισμούς, ο άλ-
λος θα κάνει εγχείρηση  κι ο άλλος 
θα λείπει ταξίδι, αλλά  θα στείλουν 
κάτι βοηθούς. ( Όπως θα το έλεγαν 
στις Γραφές, «έχε μας παρητημέ-
νους…»).  Ό,τι δεν φτάνει η αλεπού 
τα κάνει κρεμαστάρια, όπως λέει ο 
σοφός λαός. 

ΑΡΚΕΤΟΙ επίσημοι ήρθαν στα 
Κύθηρα στη γιορτή της Μυρτιδιώ-
τισσας και μπράβο τους. Ανάμεσά 
τους ένας υφυπουργός, μερικοί 
βουλευτές και κάποιοι …παρακά-
τω. Ένας (ή μάλλον μία) από αυ-
τούς τους παρακάτω, που  ήταν 
στην ουσία και στην ιεραρχία αρκε-
τά ….παρακάτω, το διέπραξε, μάλ-
λον από μεγαλοπρέπεια. Έφθασε 
στο νησί αεροπορικώς και στο 
αεροδρόμιο την ανέμενε κρατική 
λιμουζίνα με οδηγό που ήρθε για 
το σκοπό αυτό από την Αθήνα. Δη-
λαδή χάθηκαν τα ταξί ή έστω κανέ-
νας φίλος, Δήμαρχος, Αντιδήμαρ-
χος να την μετακινήσει; Θα ήθελα 
πολύ να την συγχωρήσω, όχι γιατί 
είναι νέα και ωραία και αγαπά και 
τα Κύθηρα, αλλά με ξέρετε μένα. 
Είμαι με τον ….Τρίβολο μέσα μου, 
που λέει κι ο λαός.

Φλύακες με…ράσα και άλλες ιστορίες

Ανταύγειες….
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Το έγκλημα εναντίον των δένδρων στον Καραβά
Τη σειρά των «δολοφονικών» 

επιθέσεων εναντίον σειράς ευκα-
λύπτων στο ρέμα κοντά στην Πατρι-

κία Σχολή στον Καραβά έχει ανα-
δειχθεί από πέρσι από τις στήλες 
μας. Στο προηγούμενο είχαμε νέα 
σχετικά με τη φετινή «επέλαση των 
Βαρβάρων» εξ αιτίας της οποίας 

ξεράθηκαν μερικά δένδρα ακόμη. 
Μετά τα δημοσιεύματά μας τον πε-
ρασμένο μήνα φίλος από τον Κα-

ραβά μας έστειλε και τα πειστήρια 
του εγκλήματος. Δεν χρησιμοποι-
ήθηκαν δηλητήρια, οξέα και άλλα 
παρόμοια μέσα, αλλά μία άλλη μέ-
θοδος που αφήνει σαφή ίχνη. Κά-

ποιος που το δένδρο τον ενοχλού-
σε όπλισε ένα βέβηλο χέρι με ένα 
αλυσοπρίονο και έκοψαν χαμηλά 
και περιμετρικά τον φλοιό του δέν-
δρου έτσι ώστε να ξεραθεί, καθώς, 
χωρίς φλοιό οι χυμοί δεν φθάνουν 
στα κλαδιά και το δένδρο πεθαίνει 
γρήγορα. Μαθαίνουμε ότι έχουν 
οργανωθεί κάποιες αντιδράσεις 
από κατοίκους και αναμένουμε και 
τις αντιδράσεις της Δημοτικής αρ-
χής, η οποία οφείλει ασφαλώς να 
αναζητήσει τους ενόχους και να 
καταλογισθούν οι ευθύνες μέσω 
των νομίμων οδών, αφού παρόμοι-
ες εγκληματικές συμπεριφορές σε 
βάρος της φύσης δεν πρέπει να 
μένουν ατιμώρητες, ούτε όμως και 
ασχολίαστες και το τελευταίο ούτε 
που το είδαμε στους συνήθως λα-
λίστατους σχολιαστές ασήμαντων 
θεμάτων στο διαδίκτυο από τους 
οποίους δεν λείπουν καθόλου και 
από τον Καραβά. Φαίνεται ότι δεν 
το πήραν είδηση!

Φυσική αναγέννηση των δασών
Με τη μεγάλη και καταστροφι-

κή πυρκαγιά του 2017 το νησί δο-
κιμάστηκε σε μεγάλη έκταση και τα 
αποτελέσματα  είναι ακόμη ορατά 
από τον κεντρικό δρόμο. Τότε, οι 
αρμόδιοι παράγοντες διαβεβαίωναν 
ότι θα κοπούν τα καμένα για να επι-
βοηθηθεί η φυσική αναγέννηση και 
η αναδάσωση. Και, παρά το γεγο-
νός ότι το ίδιο είχε αναφέρει και ο 
αρμόδιος υπουργός, τίποτε από τα 
δύο δεν έγινε. Ακούσαμε για ένα 
διαγωνισμό, τον οποίο κέρδισε μία 
δασική εταιρεία από τη Μαγνησία, 
αλλά, ούτε τους είδαμε εδώ κάτω. 
Όσα δέντρα κόπηκαν  έγινε έπειτα 
από σειρά προσωρινών αδειών του 
Δασαρχείου με ενέργειες των αρ-

μόδιων αντιδημάρχων και στα πλέ-
ον προσιτά σε δρόμο σημεία. Πέρα-
σαν 4 χρόνια από τότε και η φυσική 
αναγέννηση των δασικών συστάδων 
με πεύκα ήδη έγινε, αφού η ίδια η 
φύση έχει προνοήσει να αυτοθερα-

πεύεται. Φυσικά αυτό δεν πρέπει 
να καθησυχάζει τον κόσμο και τους 
αρμοδίους, αφού τα νέα δένδρα εί-
ναι ευάλωτα στα κατσίκια, αλλά και 
σε μία νέα φωτιά η οποία θα απο-
τελέσει την οριστική απώλεια αυτών 
των δασοσυστάδων μια και τα δέ-
ντρα, ειδικά τα πεύκα, αργούν να 
φθάσουν σε ηλικία αναπαραγωγής. 

Αντίθετα, όπου είχαμε ευκαλύπτους 
είδαμε από το δεύτερο ήδη χρόνο 
να ξαναβλαστάνουν και σήμερα 
δεν διακρίνονται από τα δέντρα που 
ξέραμε. Ευκαλύπτους όμως είχαμε 
ελάχιστους. Οι πρόσφατες φωτο-

γραφίες μας από τα Μυρτίδια και 
ένα δασύλλιο στον κεντρικό δρόμο 
στη διασταύρωση των Φρατσίων 
δείχνουν την ακρίβεια των παρα-
πάνω και το ό,τι η φύση έκανε τη 
δουλειά της εκεί που οι υποσχέσεις 
έμειναν στα λόγια!

! ΣΥΝΕΧΙΖΟΝΤΑΙ και 
τον Οκτώβριο τα καθημερινά 
αεροπορικά δρομολόγια  από 
την SKY EXPRESS που πετάει 
στις 15.00 από Αθήνα εκτός 
Παρασκευής που πετάει στις 
17.30.  Αντίθετα η  «Ολυμπι-
ακή» πετάει από Αθήνα κάθε 
Τρίτη, Πέμπτη, Παρασκευή και 
Κυριακή στις 16.00. 

! ΑΠΟ ΤΟ Υπ. Πολιτισμού 
εκδόθηκε απόφαση για  κήρυξη 
- οριοθέτηση ενάλιου αρχαιολο-
γικού χώρου ναυαγίων Αντικυ-
θήρων, «για την αποτελεσματι-
κότερη προστασία των ναυαγίων 
και των φορτίων αυτών, τα οποία 
αποτελούν πολύτιμη μαρτυρία 
για την οικονομική, κοινωνική, 
πολιτική ιστορία, αλλά και την 
ιστορία της τεχνολογίας και της 
επιστημονικής σκέψης στη δι-
άρκεια του 1ου αιώνα π.Χ.». Το 
σχετικό αίτημα είχε υποβληθεί 
από το Δήμο πριν από αρκετό 
καιρό.

! ΑΠΟ ΤΟ Υπ. Ναυτιλίας 
εγκρίθηκε κονδύλιο 150.000 
ευρώ για να γίνει Αλιευτικό Κα-
ταφύγιο στο Διακόφτι, όπως δή-
λωσε ο Υφυπουργός κ. Κ. Κα-
τσαφάδος κατά την πρόσφατη 
επίσκεψή του στα Κύθηρα.

! ΜΕΤΑ τις πρόσφατες 
εκλογές σχηματίστηκε σε σώμα 
ως εξής το Δ.Σ. του Συλλόγου 
Κοινωφελών Έργων Μυλο-
ποτάμου. Πρόεδρος, Πανα-
ναγιώτης Γ. Στρατηγός, Γεν. 
Γραμματέας Εμμανουήλ Η. 
Θεοδωράκης, Ταμίας, Γρη-
γορία Β. Μπαλάση και μέλη, 
Αλέξανδρος Ι. Στρατηγός, 
Σπυριδούλα Ν. Μαγουλά, Πα-
ναναγιώτης Β. Ταμβάκης και 
Βασιλική Α. Ράικου. (Επανα-
δημοσίευση λόγω παράλειψης 
αναφοράς ενός ονόματος στο 
προηγούμενο φύλλο).

! ΤΗ ΘΕΣΗ του Διευθυ-
ντή στο Λύκειο Κυθήρων ανέ-
λαβε η κυρία Ελένη Γ. Μεγαλο-
κονόμου, στη θέση του κ. Αθ. 
Τριφύλλη, ο οποίος συνταξιο-
δοτήθηκε. Καλή επιτυχία στο 
έργο της και από τα «Κ».

! ΕΝΑΣ ακόμη μήνας χω-
ρίς βροχή στο νησί μας που η γη 
του διψά κυριολεκτικά . μία μέρα 
έριξε επιλεκτικά λίγες ψιχάλες 
και σε μερικά μέρη στα ΝΔ έκα-
νε και καλές μπόρες, αλλά αυτό 
ήταν. Κάτι πήγε να κάνει ο θεός 
της βροχής, αλλά, μετάνιωσε..

Κινήσεις εναντίον 
της εγκατάστασης 
ανεμογεννητριών

Μετά την αρχική έγκριση τοπο-
θέτησης ανεμογεννητριών ιδιαίτερα 
μεγάλου ύψους σε περιοχές του 
νησιού, που δόθηκαν σε εταιρείες 
από τη ΡΑΕ είχαμε σειρά ενημερω-
τικών συναντήσεων σε τρία χωριά 
του Βορείου τμήματος του νησιού 
στις οποίες μετείχαν πολλοί πολίτες 
και οργανώθηκαν από την κίνηση 
πολιτών κατά της εγκατάστασης αι-
ολικών πάρκων στο νησί. Σύμφωνα 
με τις αποφάσεις που είχαν ληφθεί 
υποβλήθηκαν προσφυγές στα δικα-
στήρια που συγκέντρωσαν υπογρα-
φές άνω των 150 ατόμων, ενώ τις 
σχετικές δαπάνες καλύπτουν εισφο-
ρές ιδιωτών στον ειδικό λογαριασμό 
που έχει ανοίξει το ΚΙΠΑ (βλ. σχετικά 
στην ιστοσελίδα του Ιδρύματος και 
στις ανακοινώσεις του στον ηλεκτρο-
νικό τύπο). Σύμφωνα με όσα έχουν 
αναφερθεί, ανάμεσα στις περιοχές 
που έχουν επιλεγεί για εγκατάσταση 
είναι και περιοχές που έχουν εντα-
χθεί στο πρόγραμμα natura. Τους 
επόμενους μήνες αναμένεται να 
ενταθούν οι σχετικές συζητήσει ει-
δικά όταν πλησιάζει η συζήτηση επί 
των προσφυγών που έχουν κατατε-
θεί στα δικαστήρια.
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